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SMALKO APRINDU HRONIKA 

KO GRIB TAS MELNAIS? 

• Vpļi nāk -pie striķisa turoties 

Es ienāku kāda eka pašā Rīgas 
centrā. Kolonnas, augsti griesti, spo 
žums — no kurienes tas nāk? Ak tā — 
gaiteni deg sveces un gar gaiteņa ma 
lām sastājušies nākamie komponisti, 
diriģenti, pianisti u. c. kultūras darbi 
nieki. Esmu Mūzikas akadēmija, kur 
notiek fukšu balle. Viss un visi ir mie-
rigi, klusi. T e pēkšņi dobj i atskan 
bungas, nbieni, sakuma kaut kur tālu 
augstskolas gaiteņos, vēlāk skaņas 
plūst aizvien tuvāk un tuvāk 1. kursa 
studentiem. No tumsas iznirst pievil 
cigs bundzinieks ar lielam bungām un 
kadu ci lvēku melna. Situācija nav 
vairs svinīga, bet draudoša. Ko grib 
tas melnais? Viņš liek pasaukt stu 
dentu, viņš grib, lai fukši atsakās no 
studēšanas Akadēmi ja . Ko var dot 
studijas? — niecīgas pusdienas, nie
cīgu stipendiju, niecīgu darba per
spektīvu. Bet students iet un iet pa 
daudzajiem gaiteņiem un ved aiz sevis 

- u a rinda tukšus. Viņi nonāk pie rek
tora kabineta. Melnais iet iekša un... 
I/radās, ka rektora priekša pat Mel
nais ir mazs un melns. Bet varbūt tas 
nav rektors, bet pasniedzējs eksāme
na laika? Mes ejam lalak — leni, ļoti 
leni, acis ir aizvērtas, mes maldāmies 
līdzi studentam pa Mūzikas akadēmi
jas gaiteņiem, mes kāpjam leja, kļūst 
si ltāk, karstāk, pavisam karsts — 
dažs izsaucas:"Elle, vai?" Ja, varbūt. 
Melnais stāsta par dažiem, kas šeit an 
beiguši savu dzīvi. Varbūt karceris? 
Atskan dīvainas skaņas — žvadz va
žas. Melnais vesta — studentu var 
apsveikt ar laulības ostu, sievu, 2 bēr
niem un citiem ģimenes dārgumiem. 
Te sakām just ko slapju, fukšus āp
ši i r n<> naivas līdz knjam ar ūdeni. 

# Drūma vicu. inkvizīciju* skali 

Daži gan paliek sausa. (Vēlāk izrādī
jās, ka kaut kas plīsa, varbūt pat tik 
prozaiska lieta ka ūdens caurule un 

tas nebija ieplānots scenārija). Atkal 
esam ceja uz vietu, no kurienes nak 
sengas skaņas — sāku jau domāt, vai 
liesam un neviens students Mūzikas 
akadēmiju nebeidz šai saule. Tomēr 
lx%idz — saka Melnais — tikai diemžēl 
Doma laukuma ar daž iem graš iem 
koferi. Drūmi. Šaja mirkli iznākam 
Mūzikas akadēmijas — tukša tempļa 
p a g a l m a , kur no t i ek s v in ī g s z vē 
rests — piepi ldīt ar j aunām sejām 
templi, celt ta sUprumu un pilnveidot 
tā krāšņumu. 

Visu noslēdza krāsaina un priecīga 
uguņošana, kā an glazē šampanieša. 
Par spīti visiem Melnā bruņinieka bie
dinājumiem un visām studenta mācī
bām fukši gribēja kļūt par MA īstiem 
studentiem un pildīt savu zvērestu. 
Melnais nozuda, atskanēja brīnišķīga 
muziķa, un varējam doties uz Studen
tu klubu, kur vecāko kursu studenti 
radī ja savu p rasmi i n t e r e s a n t o s 
priekšnesumos. Hemeram, mūsu lasī
tajiem zināmais Leiškalna jaunskungs 
dziedāja studentu hītu "Ir vakars vēls 
un lietus līst...", ka an viru kvartets ar 
gruzīnu (vai citu kalniešu) dziesmiņu 
latviešu valodā "Zaķītis" utt, utt. 

Pie koktei ļa g lāzes parunājos ar 
jaunam fuksitem — Ievu (klavieres), 
Solveigu (kompozīcija) un Agitu (kom
pozīcija). Visas bija priecīgas un laimī
gas, ka iekļuvušas augstskolā — tieši 
Mūzikas Akadēmija. No pasniedzējiem 
patīk pats rektors J. Karlsons. jo viņš 
ir interesants cilvēks un "no viņa nak 
arā d a ž ā d a s d i v d o m ī b a s ( laba 
nozīme)". 

Fukšu balle beidzās ar tradicionā
lajam dejām un citu izkla idēšanos 
Studentu kluba. 

AIJA 

... ļ t 

• 

• Kad Melnais atlaidies, var bczbciluļi dziedtn • t'e. luk. visiem zināmais dziedonis ar topošajām 
uzdejot vai otrādi studentēm 
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AKURĀT JUBILEJA KLĀT 
Svinībās klāt bija arī JOLANTA APINE 

ŠODIEN JŪTOS 50 GADUS JAUNĀKS/' 
tā nācās dzirdēt Universitā

tes vestibilā kāda ievērojama 
teoloģijas profesora teikto. 28. 
septembrī, kad mūsu Universi
tāte svinēja savu 74. dzimša
nas dienu, par godu šim noti
kumam Lielajā aulā tika orga
nizēts svinīgs pasākums, kurā 
5 ievērojami zinātnieki saņēma 
LU Goda doktora diplomu. 

Neslēpšu, ka šajā dienā mūsu Alma 
Mater varēja izjust svētku noskaņu. Bija 
nozuduši studentu pūļi tās gaiteņos (šī 
bija oficiālā brīvdiena gan studentiem, 
gan darbiniekiem), taču tajos varēja 
sastapt mūsu ievērojamākos profesorus 
un citus mācībspēkus, kuri gribēja būt 
klāt augšminētajā pasākumā. Viņu vidū 
bija an izglītības ministrs Jānis Vaivads. 

• Oli Horgards 

Rīgas mērs Andris Teikmanis un Dānijas 
vēstniece Latvijā Kristena Malinga 
Bieringa. 

Tad ari svinību vietā — Lielajā aulā — 
arvien vairāk varēja manīt korporāciju 
krāsainās lentas, tika ienesti korporāciju 
karogi. Visbeidzot auditorijas priekš;, 
slajas fakullnftil dekāni, viņiem sekoja 

rektors un prorektori. Skanēja Latvijas 
valsts un Alma Matcr himna. Mācību 
prorektors Andris Krūmiņš pasludināja 
svinības par atklātām. 

Tālāk sekoja viņa magnlficences, LU 
rektora, profesora Jura Zaķa uzruna 
klātesošajiem svētku dalībniekiem. Viņš 
uzsvēra, ka. lai ari mūsu Universitāte ir 
ļoti jauna, salīdzinot ar pasaules senāka
jām universitātēm, tomēr tās vecums 
pārsniedz pasaules universitāšu vidējo 
vecumu. Tā ir gadu jaunāka nekā Latvi
jas valsts, taču tās abas — Valsts un 
Universitāte —ir dibinātas ar vienu pa
matideju. Turklāt, nacionālā valsts un 
nacionālā universitāte — tās nevar pa
stāvēt viena bez otras, jo viena otrai kal
po. Savā runā rektors minēja, ka LU pir
mais goda biedrs bija Krišjānis Barons. 
Šajā pašā gadā viņam pievienojās Jānis 
Pliekšāns. 1929. gadā— Kārlis Ulmanis. 
Gustavs Zemgals un Alberts Kviesis. 
1991. gadā pēc 53 gadu pārtraukuma 
par LU goda biedr iem kļuva Ivars 
Godmanis. Anatol i js Gorbunovs un 
Jānis Peters. Bet pirmo reizi goda dok
tora nosaukumi tika piešķirti 1924. 
gadā. un viens no viņiem bija Jānis Čak
ste. Vel tikai piebildīšu, ka goda doktors 
no goda biedra atšķiras ar to, ka viņš ir 
studējis LU un ieguvis zinātnisko grādu. 

Enins Obcrlendcrs 

Oli Horgards, Arhus universitātes pro
fesors. LU goda doktora nosaukumu 
saņem par lielo ieguldījumu Baltijas stu
diju veic ināšanā Skandināvi ja un 
politiskas zinātnes attīstības veicināšanu 
UUvtļ&. 

Ervins Oberlenders, Maincas univer
sitātes profesors. LU goda doktora grādu 
saņem par lielu ieguldījumu Austum-
eiropas un Latvijas vēstures izpētē un 
augsti kvalifieetu zinātnisku kadru 
sagatavošanā. 

Tori Hansens, Oslo universitātes 
profesors. LU goda doktora grādu saņem 
par lielu Ieguldījumu kvalificētu speci
ālistu sagatavošanā darbam politiskajā 
zinātnē, Latvijas Universitātē, kā ari 
maģistra un doktora programmu 
sagatavošanā. 

Haralds Vēbers. Vīnes tehniskās uni
versitātes profesors. LU goda doktora 
grādu saņem par aktivas palīdzības 
sniegšanu Latvijas zinātniekiem, iegul
dījumu viņu profesionālās kvalitātes 
celšanā un internacionālu kontaktu vei
došanā. 

Jānis Mencis. Liepājas Pedogogiskās 
augstskolas profesors. LU goda doktora 
grādu saņem par lielu ieguldījumu 
matemāt ikas mācīšanas metodikas 
izveide Latvija un matemātikas skolotāju 

• Jānis Mencis 

kadru sagatavošanā 
— Šodien mes ieejam Universitātes 

75. gadā. Es pirmo reizi pārkāpju šīs 
mājas slieksni tās 15. gada. 

Haralds Včbers 

A Tori Hansens TEŅA NIGUĻA foto 
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PASAULĒ VĒROTAIS 
ILZE BRINKMANE 

KAS MAKSĀ, TAS PASŪTA MŪZIKU 
Tikai kādu? Vai visu laiku labāko, kas ir arī melodiskākā, vai 

diemžēl vienveidīgākā, apnicīgākā un mehāniskākā? Kas 
nosaka mūsu garīgo līmeni? Ģēniji? Talanti? Kas ir sabiedrības 
pīlāri? 

Klasiskās universitātes zūd, 
j o valdība tam neuzticas. Tā skumīgi 
secinājuši 7. konferences augstākas iz
glīt ības jautājumos, kas notika au
gusta sakumā Stokholma un Turku, 
dal ībnieki . Par šovasar redzēto un 
dz i rdē to d o m ā s da ļas LU rektors 
profesors JURIS ZAĶIS. 

—Neilgi pirms septembra sākuma 
satiku macibspcku no Juridiskas fa
kultātes. Viņš bēdīgi taisnojas, ka ne
zina, ko lai īsti studentiem stāsta, jo 
Latvijas valdība nav pieņēmusi jaunos 
likumkrājumus. Klausījos un brīnījos, 
j o akadēmisk i i zg l ī to tam ci lvēkam 
jāsāk juridiskas zinātnes iepazīt no 
Romas laikiem, nevis šobrīd haotiski 
pieņemtajiem un drīz vien noraidītiem 
likumu paragrāfiem. 

Klasiska augstskola tas ir konser
vatīvisms — cilvēces sasniegumi liela 
vēsturiskā laika posmā. 

Konferencē Zviedrijā un Somija pie
dalījās pārstāvji no ASV, Austrālijas, 
Islandes (diemžēl nebija no Japānas, 
Ķīnas, Indijas) . Vis l ie lāko iespaidu 
atstāja divi ziņojumi. Viens no tiem 
bija referāts par stāvokli Anglija, t.i.. 
Apvienotajā Karaliste. Šis valsts pres
tiža krišanas iemeslu pasaules mēro
gā, sākot no Teēeres līdz tagadējiem 
Meidžora laikiem, politiķi redz augst
skolas. Tas neesot sabiedrību pacēlu
šas pietiekoši augstā līmenī. Atrisinā
jums — stingra valdības kontrole. Kri
tēriji — likt aizpildīt dažādas atskai
tes — cik profesoru, kādā vecuma, cik 
lekcijas, kadi grādi... 

Anglijas profesori esot jau iemaeiju-
šies a i zp i l d ī t š īs a t ska i t e s tā, ka 
valdībai patiktu redzēt — t.i., iema 
cijušies neatspoguļot īstenību. 

—Varējāt ieteikt kaut ko interesan
tu, j o mūsu izghūbas sistēmai taču ir 
bagatiga pieredze, kā spēlēt dubulto 
grāmatvedību. 

—Jā, teicu an, ka šo sistēmu, kas 
nāk līdzi no Padomju Savienības lai-
fcKnt, t-aattt rtp^nvTršr' (utf tetbi. Šī» pār
spīlētas prasības, kuras nav neka no 
reālās dzīves, liek atgriezties bīstamās 
tradīcijās. 

Uzlikt valdības kontroli — nozīmē 
augstskolu pārtaisīt par biznesa vai 
industrijas struktūru. 

Pašreizējā valdības struktūra pret 
augstskolām izturas kā pret tirdznie

cības organizāēiju, rūpnīcu — tik pro
dukcijas, tik ienākumu, tik peļņas... 
Vienlaikus parādot, ka ta kaut kada 
veida palīdz augstākai izglītībai veido
ties. Proti, universitātēm pasaulē ir 
augstāks prestižs, tādēļ pārsvarā vi
sas augstākās izglītības iestādes tiek 
pārdēvētas par universitātēm (Par to 
varējāt lasīt ari "UA" — I. B.). Lielākā 
nelaime — ja agrāk universitātes no
saukums garantēja noteiktās prasī
bas, atšķirīgu pieeju un darbību, tad 
tagad — iekļauj viena prasību sfērā. 

Toties mācībspēki ir labāk apmaksāti. 
- Tās vēršas traģiskā atkarībā no 

lielajām firmām, kaut zināms, ka dzī
votspējīgākas, elastīgākas un atvēr
tākas pret visu jauno ir mazās firmas. 
La i ar ī t e n d e n c e pat i p a r sev i — 
augstskola un privātuzņēmējs — veido 
dīvainu kombināciju. 

Pōr visu valda nauda. 
—Baidos par līdzīgu tendenci Lat

vija. Uzskatu, ka LU jānotur augstākie 
akadēmiskie standarti, kādi iespējami 
Latvijā. Nedrīkst pieļaut iekļaušanu 
šauros specializētos rāmjos. 

Ja augstskolai nevar uzticēties, tad 
nav vērts, ka tā vispār pastāv. 

—Teicat, ka bija divi nozimigi refe-

"I Attēlā no kreisās LU rektors J. Zaķis. Minsteres universilrāles rektorc 

M. Vazna un Osnabrikas universitātes prezidents R. Kincels 

Tās, kas agrāk bija tehniskās mā
cību iestādes ar praktiskāku, lietiš 
ķaku ievirzi, an mainot nosaukumu, 
saglabāja stilu par noteiktu speciālis
tu sagatavošanu. Klasiskam universi
tātēm jāpārņem rāmji, kuros ierak
stīts ķīmiķu, skolotāju utt. skaits. 
Akadēmiska brīvība tiek pārtaisīta par 
tirgu, kurā pērk speciālistus. Tādēļ 
ko leg i no A p v i e n o t ā s Ka ra l i s t e s 
"raud", ka nav vairs agrākās Oksfor
das, Kembridžas... 

Augstskolas i<^d zītas stingrā atka-
nba no finansēm. Valdības ierosinā
j u m s - mek lē j i e t s p o n s o r u s , tad 
augstskolas pašas bus atbildīgas ba
gāto onkuļu priekša par viņu naudas 
pareizu izmantošanu. 

Ari Amerikā augstskolas tiek indus
trializētas, tiek pakļautas lielajām ap
vienībām, piemēram, "General Motor". 

rati? 
—Otrs būtiskais moments — Eiro

pa notikušas kolosālas izmaiņas, Vā
cija studentu skaits uz iedzīvotāju 
skaitu ir pieaudzis 2,5 — 3 reizes, taja 
paša laika nepieaugot mācībspēku 
skaitam. 

Sabiednba uz augstskolu vairs ne
skatās ka uz elitāru parādību. IDnzak 
izbrīnu rada konstatējums: ka, vai tad 
tavs bērns nemācās augstskolā? 

—Vē l šovasar sākās j auna tradī
cija — uz vasaras universitāti Minstē
rē a ic ināt i Osnabr ikas un Latvi jas 
Universitātes pārstāvji. 

Tikšanās tēma — atklātība, 
svešatnība, draudzība, 

saprašanās 
Starp LU lūgtajiem viesiem biju ari 

es. Man ka rektoram bija patīkami 
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DARĀM KOPĪGU DARBU 

PALĪDZĪBA RIGAI TURPINĀS 

5 

redzēt, cik daudz interesantu cilvēku 
strādā LU. Ar lepnumu varu teikt, ka 
latviešu referāti bija izvertetaki, loģis
kāki. 

Vācieši sprieda par io, kas ir sve
šais. Vai to nosaka cita valoda, reli
ģija. Kas tie turki tādi ir? Vai viņus 
akceptēt ka valsts sastāvdaļu? Vai 
sveš ie ir t ie , kas dz īvo aiz va l s t s 
robežas? 

Manuprā t , v e i k sm īg i " La t v i e šu 
vakaru" noorganizēja Etniska centra 
dalībnieki E. Spiča vadība. 

Vel pec vakara be igām pienāca 
japānis un lūdza, vai nevarot nopirkt 
latviešu tautas ēdienu, ļoti garšojis. 
Devām jau tāpat, protams, musu pe
lēkos zirņus. Ar folkloras priekšnesu
mu, eilvecisko saskarsmi var panākt 
vairāk neka ar oficiāliem rakstiem 
avīzes. Parādi, kāds tu esi, ko proti — 
un ārzemnieki paši novērtēs. 

Pasaulē mes interesējam ar to, ka 
esam citādāki. 

Tādē| par pieredzes pārņemšanu 
pastāv dilemma — kopēt vai izgudrot. 

—Jūsu teiktais man radīja asociā
cijas par folkloras festivālu Spānijā, 
kur spāņi bijuši sajūsmā par Valda 
Muktupāvela referātu, kas izpaudies 
dziesmā un kokles spēlē. Spāņi ļoti 
gribējuši, lai viņu pasaules mūzikas 
instrumentu muzejā turpmāk būtu 
arī l īdz š im neredzētā kokle, kuru 
spēlēja līdz šim nezināmās tautas — 
latviešu — pārstāvis. 

Kā jūtas cilvēki ap Baltijas 
jūru? 

Tāds jautājums šoreiz tika izvirzīts 
4. Baltijas jūras universitāšu rektoru 
konfereneei, kuras aizsākumi meklē
jami 1990. gada martā Gdaņskā, kad 
kopa sanāca 16 augstskolu vadītāji 
no Polijas, Vāeijas, Zviedrijas, Lietu
vas, Latvi jas, Krievi jas, Igauni jas. 
Šobrīd esam 63 biedri. Kā augstsko
las novērtē šajās zemes, liecina fakts, 
ka 1991. gada Visbijā nākošās šādas 
konferences dalībniekus sveikt bija 
i e r ad i e s Zv i ed r i j a s ka ra ļ pa r i s , 
1992. gadā Ķīlē — Vācijas kultūras 
un i zg l ī t ības min i s t r s , bet šogad 
Viļņā — Lietuvas prezidents Brazaus-
ka kungs. Nākošā tikšanās būs tikai 
1995. gadā Turku. 

Problēmgrupās apsprieda šādus 
jautājumus: 

•augstskolu z inātnes un indus 
trijās attiecības, 

•augstskolu un valdības attiecības, 
•augstskolu finansējums, 
•studentu un mācībspēku migrā

cija starp augstskolām. 
(Sarunu turpināsim nākamajā "UA" 

numurā) 

Rektoros IVof. Dr. Vaznas aizsākta sa
darbība ar Latvijas augstskolām veik
smīgi turpinās. Pec Universitātes skaitļo
šanas centra un Vilhelma universitātes 
lietišķas informātikas institūta iniciatī
vas DFN-savienība ar BMFT-lidzekļicm ir 
sagatavojusi Riga tris modernas sakaru 
sistēmas un sešas darba stacijas, ieskai
tot perifēriju un programmnodrošināju
mu, kā ari produktīvai darbībai papildus 
nepieciešamos sakaru tehnikas kompo
nentus. 

Turklāt runa ir par pašu modernāko 
iekārtu. Katrs var pārliecināties, ka 
Universitātes SC piecus mēnešus inten
sīvi pūlējas, lai no ārējas tirdzniecības 

Kopīgi ar Osnabrikas universitāti un 
sadarbībā ar Latvijas Universitāti Vest-
fāles Vilhelma universitāte šaja gadā 
pirmo reizi rīkoja vasaras universitāti. 

Diskusija ar nosaukumu "Svešinie
ki — atklātība — tolerance: Svešinieku 
a ts tumšana?" no 25. augusta lidz 
3. septembrim tika iekļauti dažādi 
jautājumi: vēsturiskā pieredze, kultūras 
un nacionāla identitāte, konfliktpoten-
ciāli un to cēloņi multikulturas sabied
rība, teoloģija un reliģija, juridiskie un 
sa imniec isk ie , ka ari pedagoģ isko 
zinātņu jautājumi. 

Zinātniska programma tika papil
dināta ar tādiem kultūras pasākumiem 
ka autorvakars, politisko karikatūru iz
stāde, teātra uzvedums, mūzikas augst
skolas klaviervakars, kā ari Internacio
nāls vakars. Bez dalībaugstskolu zināt
niekiem piedalījās arī izcili ārvalstu re
ferenti politikas un saimnieciskajos 
jautājumos, kā, piemēram, valsts justī
cijas ministrs Rolfs Krumsieks. bijusi 
federācijas valdibas ārvalstu pilnvarotā 
Lizelote Funke. Eiropas komisijas no 
Briseles loceklis un vācu industrijas ap
vienības prezidents Tills Neķers. 

INFORMĀCIJA PAR 
5TAŽĒŠANOS UN STUDIJĀM 

VIDES ZINĀTNĒ 

Latvijas Universitātes un studiju 
pārvaldes centrs TEMPUS programmas 
JEP — 4797 - 92/1 ietvaros 93./94. 
mācību gadā izs ludina konkursu 
pasniedzēju un studentu stažēšanās un 
studiju programmai uz laiku no 6 

pārvaldes saņemtu eksporta atļauju. 
Bez tam vēl pastāv pamatota cerība, ka 
tika sagatavoti turpmākie DFN-savieni-
bas. respektīvi. BMFT līdzekļi, ar kuru 
palīdzību pie Universitātes SC vadības 
elastīgas rīcības Rīgā tiks izbūvēts 
lielāks lokālais ESM tikls. 

Bez Rīgai piešķirtajiem kompjuteriem 
ka dāvana no kādas Minsteres firmas 
uz Tartu universitāti Igaunija ir nosūtīti 
14 personālie kompjuteri. 

Laika no 28. jūnija hdz 4. jūlijam 
studiju nolūkos četri ekonomikas zi
nātnieki un četri valodu pasniedzēji no 
Baltijas valstim uzturējās Vestfāles 
Vilhelma universitāte. 

25. augustā pasākumu kopīgi atklāja 
Minsteres univers i tātes rektore 
Prof. Dr. Marija Vazna un Osnabrikas 
universitātes prezidents Prof. Dr. Rai-
ners Kincels. Savā apsveikuma runā 
abi norādīja uz to. ka Minsteres un 
Osnabrikas pilsētas, balstoties uz to 
vēsturi, ir saistitas ar īpašu miera un 
tolerances ideju. Ar vasaras universitāti 
šo pilsētu augstskolu darbinieki aplie
cina atbildību un uzskata par pienā
kumu "ar saimniecību un politiku veikt 
ieguldījumu zinātnes attīstībā, vērtību 
orientācija un konstruktīvas pārrunās". 

Vasaras universitātes pasākumi bija 
orientēti uz studentiem, kas atsāk pār
trauktas studijas un kas turpina mācī
ties pee zinātniskā grāda saņemšanas. 
Piedalīties varēja ari augstskolu absol
venti, cilvēki ar profesionālu pieredzi, 
kā ari strādājošie. 

Blakus minētajām internacionālajam 
un interkulturalajam tēmām priekš
plānā izvirzījās ari jautājums par talaku 
kvalifikāciju. 

Pēc laikraksta ~Univcrsitāts— 
Zettung" (1993. g. 7.jūl.ļ no vācu 

valodas tulkojusi ILZE STIKĀNE 

nedēļām lidz 4 mēnešiem ar mērķi celt 
kvalifikāciju vides zinātne Roksildes 
Univers i tā tē . Ber l inés Brivajā 
Universitātē vai ari citās Dānijas un 
Vācijas Jūsu konkrēti uzrādītajās valsts 
institūcijas. 

Nosūtām aptaujas anketas, kuras 
vajadzības gadījuma lūdzam pavairot 
un izplatīt tālāk. 

Aptaujas anketas lūdzam aizpildīt 
mašīnrakstā vai l ie l iem drukāt iem 
burtiem angļu vai vācu valoda, pēc 
iespējas precīzāk paskaidrojot, ko tieši 
Jūs gribētu apgūt. Pasniedzējus lūdzam 
pievienot CV (curriculum vitae). 

(Turpinājums 13. lappusē) 

PIRMO REIZI VASARAS UNIVERSITĀTE 
Minsteres un Osnabrikas universitātes kopīgs pasākums 
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LAIKS IR ATKAROTS! 
21. septembrī LU Vēstures un filozofijas fakultātē pēc 

studentu ierosinājuma Vēstures un filozofijas fakultātes un 
Filoloģijas fakultātes studenti tikās ar LU rektoru J. Zaķi. 
Minēto fakultāšu studenti ir neapmierināti ar mācību laika 
pagarināšanu, t. i., pāriešanu uz 90 minūšu lekcijām. 

Šāda situāci ja, kad humani tāro 
z inātņu s tudent i em j āk lausās l īdz 
v a k a r a m l ekc i j a s b e z n o r m ā l a m 
karstām pusdienām un bez iespējām 
apmeklēt bibliotēkas laikā, kad prāts 
vēl nav nogurdināts no lekciju gudrī
bām, ir nenormāla . J . Zaķa kungs 
bija ļoti izbrinits, ka viņa ieviestais 90 
minūšu režīms nav pieņemams, un 
tajā pašā laikā diezgan iepriecināts, 
ka LU studenti ir aktīvi cilvēki, kas ir 
spējīgi pastāvēt uz savām domām un 
griežas pie LU vadības ar saviem iero
sinājumiem, kas ir pamatoti. Rekto
ram gan iepriekš, gan tikšanās laikā 
iesniedza studentu parakstu sarak
stu, tā apliecinot, ka griba pāriet uz 
70 minūšu režīmu ir ļoti, ļoti dau
dziem studentiem. J . Zaķa kungs iz
teica velēšanos — viņš ļoti gaida, kad 
nodibināsies studentu pašpārvalde, 
kas ir paredzēta LU Satversmē, bet 
vēl joprojām Universitātē nav nodibi
nājusies. Tā sastāvētu no aktīviem 
studentiem, kas pārstāvētu studentu 

intereses, nevajadzētu vakt parakstus 
— iesniegumā rektoram pietiktu ar 
studentu pašpārvaldes parakstu. 

Jāpasaka lasītājiem, ka pirms LU 
vadības vienotā mācību laika refor
mas humanitārajās fakultātēs dažus 
gadus pastāvē ja 70 m inūšu la ika 
režīms, t. i., katra lekcija ilga 70 mi
nūtes bez s tarpbr īž iem, paras ta is 
s tarpbr īd is starp lekci jām bija 20 
minūtes, bet starp 3. un 4. lekciju 
bija garais — pusdienu starpbrīdis, 
kas ilga 50 minūtes. Šāds režīms bija 
pilnīgi pieņemams un pāreja uz vie
notu mācību laiku I^atvijas Universi
tātē izraisīja lielu neapmierinātību. 
Ari studentu veselības stāvoklis bija 
apdraudēts. Uz to rektors atbildēja, 
ka nav zinājis, ka starp lekcijām pēc 
jauna "stila" studenti atpūtīsies tikai 
30 minūtes. 

Studentu prasībām pievienojās ari 
fakultātes mācībspēki un vadība. Tā 
docente Dz. Vīksna teica diezgan asu 
runu par to, ka ari agrāk pasniedzē

j iem bija daudz lekeiju un vajadzēja 
izplānot savu darba dienu, kas notika 
vairākās fakultātēs un tomēr tas bija 
iespējams un neprasīja no cilvēkiem 
tik daudz laika kā septembri, kad tika 
ieviestas 90 minūšu lekcijas. Vēstur
nieku dekāna v ie tn ieks Kalnciema 
kungs sūdzējās par telpu trūkumu 
fakultātē, nav iespējams sadalīt audi
torijas daudzajām studentu grupām, 
kuri ierodas fakultātē dažādos laikos. 

Docente Dz. Vīksna izteica priekš
l ikumu atsākt mācības pēc 70 min 
laika režīma no 1. oktobra. Rektors 
tam piekrita — 2 nedēļu pietikšot for
malitāšu nokārtošanai un ar 4. okto
bri, kas ir pirmdiena, LU Vēstures un 
filozofijas, kā arī Filoloģijas fakultātē 
mācību laiks būs: 

l . l ekc . 8 . 30—9 .40 
2. lekc. 10. 0 0 — 1 1 . 10 
3. lekc. 11. 3 0 — 1 2 . 40 
4. lekc. 13. 30 — 14. 40 
5. lekc. 15. 0 0 — 16. 10 
Esam nonākuši pie kompromisa. 

Kā rektors, tā auditorijā esošie stu
denti un mācībspēki nonāca pie seci
nājuma — LU students ir pasūtītājs 
un Universitātei ir jāapmierina viņa 
prasības. 

Vēstures un Filozofijas fakultātes 
studente AIJA ŠULTE 

STUDENTU NEMIERI VĀCIJĀ 
No 2. līdz 6. jūnijam Bonnā notika valsts mēroga studentu 

pārstāvju konference ar moto: "Reformas — studiju saīsināša
nas vietā!" Ap 400 studentu no vairāk nekā 60 augstskolām 
piecas dienas diskutēja un strīdējās par studentu pozīcijas 
pamatnostāju aktuālajā augstskolu reformas jautājumā. Sa
nāksmē piedalījās 6 studenti no Minsteres; to vidū — Herma
nis Štubbe — AStA (vispārējā studentu asociācija) referents 
augstskolu politikas jautājumos. Ar viņu tikās Stets Dēgens 
(žurnāla "Semester Spiegel" korespondents) un pierakstīja se
kojošu sarunu par pirmās studentu pārstāvju konferences re

zultātiem un perspektīvām. 
—Hermani, līdz šim šādas "\irsotņu" 

tikšanās bija pazīstamas tikai oficiālajā 
politikā. Tagad ir notikusi pirmā stu
dentu pārstāvju konference. Kas bija 
pamatā šim novatoriskajam pasāku
mam studentu augstskolu politikā? 

—Ar šo konferenci pirmo reizi kopš 
VDS (Vācijas studentu savienība) sa
brukuma notika mēģinājums definēt 
kopīgu pozīciju augstskolu reformas 
debatēs. VDS valdības izglītības politi
kas ietekmēšanā zināmā mērā varēja 
piedalīties, taču tās struktūra bija izju
kusi, un tā 1989. gadā tika likvidēta. 

Tieši pēdējos gados ir saasinājies 

centrālās un vietējo varu ofensivais iz
glītības politikas kurss, kas versts pret 
studentu interesēm. Ši iemesla dēļ ir 
ārkārtīgi nepieciešams beidzot attīstīt 
kopēju studentu poziciju. Tikai tā mēs 
varam pretot ies uzbrukumam, kas 
apspiež izglītības pamattiesības. Pie 
pašreizējās satversmes kopīgs darbs 
valsts mērogā nav iespējams. Pat, ja 
mēs uz studentu pārstāvju konferenci 
ielūgtu valdību, mums nebūtu kopējas 
bāzes, lai varētu veiksmīgi aizstāvēt 
studentu intereses. 

—Kā pagāja sagatavošanās fāze? 
Kādas bija gnīlibas? Pēdējos gados taēu 
ir tā. ka visas valsts mēroga studentu 
aktMtātes pūlis uztver ar aizdomām un 
tās rod ļoti vāju atbalstu? 

—Minsterē no protestiem pret studiju 
maksu "AG (darba grupa citai augst
skolu reformai'/ īr radies iedīglis jau
nas — studentu viedoklim atbilstošākas 
reformas attīstībai. Ši koncepcija, kas 
tika izvirzita priekšplānā daudzās spe
ciālās nozarēs, ir pa daļai atrodama no 
jauna konferences rezultātos. Tieši no 
AStA puses nak stingru koalīcijas pār
runu pamats, diemžēl bez noteiktiem 
sagatavošanas priekšlikumiem. Bez tam 
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STUDENTS SAPROT STUDENTU Qj 
ir valsts mēroga darba grupa, kas 
sagatavoja šis konferences saturisko un 
organizatorisko pusi. Ši grupa izstrā
dāja ari pamattēžu dokumentu, kas 
vclak tika apspriests. 

Sanāksme kļuva skaidrs, ka faktiski 
eksistē daži ASt-ieši. kas doma. ka no 
šada dokumenta var rasties valsts mē
roga studentu šķelšanas, Lai to novēr
stu, viņi vilka garuma daudzas diskusi
jas, tomēr laimīga kārta viņi bija acīm
redzama mazākumā. Saturiskais diapa
zons bija loti plašs un elastīgs, tādejādi 
varēja v ienot ies par pamatnostajas 
dokumentu, kas ari tika izdots. 

Problemātiski ir tas. ka studentu pa
domes no jaunajam federālajam valstīm 
nejutās pietiekoši iesaistītas kopēja dar
bā, kaut pašas neizrāda iniciatīvai. Šai 
ziņā nākotnē vel ir daudz jādara, lai ne
notiktu šķelšanas, kas ir atkarīga ari no 
pilnīgi citiem nosacījumiem. 

—Par tematiskajiem akcentiem: par 
ko tika diskutēts šajā sanāksme? 

—Tika apspriests ļoti plašs studentu 
izglītības interešu spektrs — sakot ar 
augstskolu sabiedrisko iespaidu uz pē
tījumiem, sieviešu aizstāvību, augstsko
lu nedemokrātisko struktūru, izglītības 

likumdošanu, un beidzot ar ekoloģis
kiem jautājumiem. Lielākais uzsvars 
tika likts uz sabiedrības sapratni par 
izglītības pašreizējo stāvokli, kas ir 
pilnīga atkanba no finansiāli politiska
jam pretrunām. 

—Kādi ir šis konferences rezultāti? 
—Šaja sanāksme tika i zve idots 

40 lpp. garš la saucamais pamattēžu 
dokuments, kurš konspektīvi ir uz
rakstīts 12 tezes. Par šo dokumentu 
varēs turpināt diskusijas, lai ar laiku no 
ta izveidotu studentu augstskolu politi
kas principiālas nostājas dokumentu. 
Vairāk neka 60 ASI-iešu. USt-iešu un 
ģilžu kongress (Bundesfachschaft -
statungen) jau ir parakstījuši šo doku
mentu. Domājams, ka šis skaits palieli
nāsies, ta ka sāks iezimēties turpmākās 
kopējās izglītības politikas platformas 
līnijas. 

—Kādas bija atsauksmes politiķu 
\idii un masu medijos? 

—Tieši no masu mediju puses bija ļo
ti juceklīga reakcija: sakot no pilnigas 
ignorēšanas un beidzot ar bikliem mēģi
nājumiem sniegt nepatiesas reportāžas. 
Tieši šeit kļuva skaidrs, ka mums vis
pirms ir jāizskaidro, ka mūsu problē

mas un prasības ir jāuztver nopietni. 
Tieši to politiķi un vadošo ešelonu pār
stāvji atstāj novārtā. Līdz lielajai izglītī
bas pārstāvju konferencei vel būs jāpa
dara ļoti daudz, līdz mušu pamatotās 
prasības tiks uztvertas tik nopietni, ka 
ari mes varēsim taja piedalīties. Ja mes 
gribam tagad un nākotne stingri preto
ties izglītības politikas veidotāju un 
noteicēju uzbrukumiem, mums jabut 
konsekventiem un jāturas kopā. 

—Kādas ir sadarbības perspektīvas 
valsts mērogā? 

—Jau kopš 23. jūnija ir nozīmēta tik
šanas Kaselc: tai ir noteikts mērķis — 
intensificēt sadarbību valsts mēroga. 
Kas no tā iznāks, vel nav skaidrs. Bet es 
turpināšu pielikt visus speķus, lai vei
cinātu šo sadarbību. Pēdējais gads bei
dzot ir parādījis, ka šaja jomā ir daudz 
kas nokavēts. Mums. studentiem, šajās 
gaidāmajās reformas debatēs atkal jā
nonāk pie kopējas platformas. Tikai tad 
varēs veikt studiju reformu, kas butu ši 
vārda c ienīga un nebūtu pakļauta 
finansu diktātam. 

Pēc žurnāla ~Semcstcr Spiegel" no 
vācu valodas tulkojusi 11J.E STIKANE 

GRIBĒJĀM SATIKT STUDENTU PADOMES PĀRSTĀVJUS, BET... 
SATIKĀM JŪS 

Septembra vidū Latvijas Universitātē viesojās studentu 
grupa no Minsteres. Viņi pārstāvēja Minsteres univer
sitātes studentu pārvaldi (kā viņi teica — parlamentu un 
valdību). Minsteriešu brauciena mērķis nebija tikties ar 
Romas pāvestu Jāni Pāvilu II, bet gan ar Latvijas Univer
sitātes studentu organizāciju pārstāvjiem. 

Diemžē l kau t ari Un i ve r s i t ā t es 
Satversmē paredzēta studentu paš
pārvalde, m u m s tāda vēl jopro jām 
nepastāv, tāpēc minsterieši —Mag
nuss Raizingers (studē ēgiptoloģiju. 
katoļu teoloģiju): Rolfs Klains (mate
mātika, kompjūterz inālnes. ekono
m i k a ) : Z u z a n n e H a i c e n a (k r i e vu 
valoda, sociālās zinātnes): Hermanis 
Stube (ģeogrāfija, fizika): Antjc Ši-
pere (bioloģija): Markuss Gracs (poli
tiskās zinātnes, socioloģija, publicis
tika, tautsaimniecība) —tikās ar LU 
prorektoru R. Kondratoviēu. studiju 
cen t ra da rb in i ek i em un "Un i ve r 
sitātes Avīzes" veidotājiem. Sarunas 
notika gan angļu gan vācu valodā un 
par dažādām tēmām — katrs varēja 
pastāstīt par savai studenta dzīvi Vā
cijā un Latvijā, pārrunājām studentu 
asākās , sasāpē jušākās p rob l ēmas 
abās valstīs. Tās izrādījās dažādas. 
Hermanis vēlējās zināt, kā 1.atvijas 

studenti spēj izdzīvot no stipendijas, 
kuras vidējais l ielums ir Ls. 10. —. 
Paskaidrojām, ka aizvien lielāks un 
lielāks studentu skaits meklē darbu 
un naudu tērē nevis mācībām, bet 
izdzīvošanai. IVotams, ar 10 latiem 
pietiek, lai vienu reizi dienā paēstu 
pusdienas un vienu reizi mēnesī aiz
brauktu uz laukiem pie vecākiem. 

Vācu studentu galvenā problēma 
ir kredīta —stipendijas saņemšana, 
j o nauda, kas ir saņemta un iztērē
ta vispār normālai dzīvei — gan dzī
vokļa īrei, gan apģērbam, gan mācī
bu līdzekļiem un kultūras pasāku
miem, ir pēc studijām jāa tdod (pa 
da ļām) . Otra ga lvenā prob lēma — 
bezdarbs, kas izraisa j aunam cilvē
kam dzi ļu s t resu . Vācu s tudent i , 
izrādās, lasa ari presi, un studen
t iem domātaja i prese i raksta pat 
rakstiņus par dažādām tēmām. 

Sarunas starp vācu un latviešu 

s tudent i em nori tē ja c i tādāk nekā 
vispār pieņemts, jo , beidzot izklāstīt 
s t u d e n t u e k o n o m i s k ā s g r ū t ī b a s 
abās valst īs , pārgājām uz augstā
kās sabiedr ības sarunu temat iku, 
proti, uz laiku, kas no rīta bijis ap
mācies, bet, viesiem iebraucot Rīgā, 
uzlaboj ies un atspīdējusi pat sau
līte. Ar labpatiku iekožoties Latvijas 
" ba l t a j o s d z i d r a j o s " , m i n s t e r i e š i 
sāka stāstīt par Rīgas j aukumiem 
un skaistumu pašiem rīdziniekiem. 
Viņi izskatījās kā apžilbuši no sau
les, āboliem un Rīgas gaiļiem. Var
būt to nebija gaidī juši? Vē lāk viņi 
ciemojās Siguldā, kur bērzi un kļa
vas bija tikko sākuši pāriet uz krāš
ņāk i em rudens tērp iem. S k a u d r s 
vējš viņus appūta Jūrmalā. 

Bet "UA" redacijā viņiem ari lai
kam iepat ikās. Paldies v iņiem par 
dāvanām — skaista j iem raks tām-
rīkiem! 

Vēl jāpiebilst, ka jauniešu slengu 
Latvijā vācieši j au bija uztvēruši, j o , 
atvadoties un itin draudzīgi spiežot 
m u m s rokas , a tskanē ja i tā l iskais 
"Chao!" 

AIJA ŠULTE 
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LATVIEŠI, UZ 

Sākumā 
mums likās dīvains pro
grammas nosaukums "Lets 
go!", bet izrādījās "Iet" ir 
"latvietis", un tas viss do
māts mūsu uzmundrināša
nai —"Latvieši, uz priekšu!" 

TEMPUS programma LU mācībspēki' 
sagatavošanai, lai viņi varclu pasniegt 
pec Rietumu augstskolu prasībām un 
programmām. 

Partneri ir Hagas ekonomiska augst
skola Nīderlande, Valodu un tirdznie
cības institūts Beļģija Mehelena — kad 
reizeja Nīderlandes galvaspilsēta. (Par 
sagatavošanas periodu un iecerēm jau 
varējāt lasīt "UA" Nr. 11. 1993.). Maeibu 
process paredzēts 3 gadiem, aizbrauca 
pirmā cilvēku grupa. Par piedāvāto un 
pašu izvelēto stāsta Vadības un ekono
miskas informātikas fakultātes ekono
mikas teorijas katedras lektore BAIBA 
ŠAVRINA. 

DIVAS P IRMĀS NEDĒĻAS PAVA
DĪJĀM BEĻĢIJĀ 
kur studējām Kiropas kopienu. Mes 
bijām visas ievērojamākajās Eiropas 
kopienas inslilui ijas — adminislrativa-

J Unlande - llaga. MAULROÜAM - llnlaiu:.- h 

sēsties tev neparedzētajā vieta. Pie 
galda apkalpoja divi viesmīli. Pirmais 
ēdiens bija kaut kads rāpulis! Ta esam 
nobaudījuši daudzus eksemplārus, kas 
pirms pārtapšanas par delikatesi līduši, 
rāpojuši. 

Visur mus uzņēma ka pārstāvjus no 
Latvijas, bet mes savukārt uzsveram, ka 
esam tikai Universitātes mācībspēki un 
neesam pilnvaroti slēgt līgumus u. tml. 

Viņi izteica cerību, ka iegūto informa-

L) Beļģija - šobridejās 
Eiropas kultūras galvas
pilsētas Antverpenes 
Hātsnamš. pie kura vēja 
plīvo ari IAitvijas karogs 

veki bija pā;-ste:gti. ka csur. no Latvijas 
un tikai es vienīga oralu runāt vācis
ki. Domāju, tas uz priekšdienām janem 
vērā ari maniem kolēģiem. Taču ari nes 
varējām pārsteigt tos. kas uz mums 
skatījās no augšas jo tad es saku runai 
holandiski. 

NĀKOŠAIS CEĻŠ VEDA UZ HĀGU. 
kur noritēja 10 nedēlu maeibu pn.eess 
— katru dienu regulāras lekcijas. Apgu
vām šādus priekšmetus: kompjuterma-
eibu. marketingu, palcrčlajuzvcdibu. 
profesionālo personīgo pārdošanas ma
ku (personai prolēssionai seiling). t. i., 
mācīja pārdot visu. ieskaitot sevi pašu. 
Macibspeks šo kursu vienu gadu bija 
lasījis Amerika. Nodarbības bija lielisko 
spēju veida. p«lmjam put1 kjvis. Izradītas 

ja centra. Eiropas (Jculra. I. i.. Eiropas 
koledža, kas paredzēta speciāli sadar
bībai starp Rietum un Austrumeiropu. 
Eiropas Investīci ju bankā. Eiropas 

Neapraks tāms iespa ids to visu 
redzēt! 

Paralēli noklausījāmies lekcijas par 
Beļģiju — ievadu flāmu valoda, šis 
valsts ekonomiku, kultūru, vēsturi. 

Nav izstāstāms, kada bija pieņem
šana flāmu uzņēmēju asociācija! Visur 
rīkojamies pec diplomātiska protokola. 
Nedod. Dievs, kaut kur kļudities un ap-

• Šādi braucamrīki 
Holande. īpaši Delfta. 
nav retums 

ciju nogādāsim Latvija un ka tu tiks 
likta lietā. 

Eiropa arvien spēcīgākas pozīcijas 
ieņem Vācija. Eiropas kopiena tā šobrīd 
ir stabilāka valsts, tadej daudzviet cil-

lie. kas savākuši v..v.; :." . p m.tiu. der 
mafijai. 

Apguvām ari grāmatvedību — ar to 
gāja visgnitak. Nevis valodas nezināša
nas deļ, bet gan tādēļ, ka ta ir pavisam 
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PRIEKŠU! 
cita sistēma — amerikāniska. Viens un 
tas pats termins musu grāmatvedība 
nozīme kaut ko pavisam citu. Tas bija 
tiešām briesmīgi, lai tam visam izburtos 
cauri. Vajadzēja pildīt neskaitāmus 
mājasdarbus. Lai i zdotos veļamais 
rezultāts, visus, ieskaitot sevi novedām 
līdz baltkvēlei. 

Reizi nede|ā mus ari kaut kur veda. 
Amsterdamas vērtspapīru birža ir pirmā 
pasaule, bet biržas ka lādas aizsākumi 
meklējami atklāta t irgus laukuma. 
Noskatījāmies videofilmu par šis biržas 
darbību, kas ir kolosāls mācību mate
riāls — izskaidrotas visas organizācijas, 
atklāta vērtspapīru vēsture utt. 

. Otra neaizmirstama ekskursija bija 
uz dārzeņu vairāksolīšanas izstādi, tas 
ari bija kaut kas fantastisks! 

Bijām vienā no vecākajam alus bru-
vētavām Holandē — Ileinekena. Šobrīd 
tās uzņēmumi ir visa pasaulē. Ražoša
na, protams, ir automatizēta. Interesan
ti, ka Amstclas alus etiķetes autors bija 
musu marketinga pasniedzējs. 

Savām acīm redzējām PTT — (lāgas 
pastu, kas ir modernākais Holande, pec 
pāris nedējām gan tika atvērts vel mo
dernāks Roterdamā. 

Neizpalika' ekskursija uz vienu no 
l ielākajām Eiropas ostam — Rotcr-
damu. Ta ir valsts peļņas avots. Ostā 
pamanījām kuģi ar sarkanbaltsarkanu 
karogu, kura sānus rotāja uzrasts 
"Taurupe". Par šo ciemiņu no I-atvijas 
rakstīja ari vietējā prese. Visi pasnie
dzēji mums jautāja: vai jus zināt, ka ir 
iebraucis I^atvijas kuģis? 

Abas ar kolegi Dainu Baranovu pa
šas nolasījām lecijas ļoti daudzkrāsai
niem studentiem par Latviju — par va
lodu, ekonomiku. Savdabīgi, ka vislielā
kā interese bija vācu jauniešiem. Viņi 
velējās zināt papi ldus informāciju, 
daudz jautajā. 

Gribēju piebilst, ka šajās valstis tiek 
domāts par mācībspēkiem. Mehelenā. 
piemēram, ir docentu kameras —tur 
termosos stāv silta tēja un kafija, lai 
lektors starpbrīdi var atgūt zaudēto 
enerģiju. Tāpat Holande lekcijas parasta 
l ieta, j a mācībspēks izkaltušo rīkli 
atveldzē ar kafiju. 

TREŠĀ MĀCĪBU DAĻA NORITĒJA 
TRĪS NEDĒĻAS 

Apguvām priekšmetu, kurš liek saukts 
patlaban ārkārtīgi moderna vārda, kuru 
lieto vieta un nevieta, proti, "logostik". 
Latviski tas skan — uzņēmējdarbība — 
no paša sākuma lidz rezultātam. 

Klausījāmies lekcijas par loti spe
cifiskām tēmām, piemēram, apdrošinā
šana uz juras, transporta organizēšana. 
Ilgi klausījāmies viena vārdā, kura bū

tību sapratām pec krietna laika sprīža. 
Šis šausmīgais vārds bija "kargo". Alšil 
rejums izrādījās loti vienkāršs — tie ir 
kravu pārvadājumi. Apmeklējam ļoii 
daudzus uzņēmumus. ASV dzelteno cc 
lu mašīnu ražotne "CATEPILLAR" par 
steidza noliktavu sistēma, kur katrai 
dētajai ir savs plauktiņš. 

Dzīvs piemērs, ka dzīvotspējīgāki ii 
mazie uzņēmumi, bija firma VABOR 
kas ir viena no piecām, kas Eiropa raži i 
ķerras. 

Mums atjāva skatīt, ka kompjutersis 
tema koordinē kravas pārvadājumus 
Briseles kravas lidosta, t. i.. ASV uzņe 
muma AIRE EXPRESS INTERNATIONAL 
kas pārsūta vērtslietas, datorus, bacijus 
AIDS analīzēm u. c. bīstamas vielas. 

Bijām tur. kur visi nemaz netiek — 
Eiropas banānu ostas dispičeru punkta. 
Ta, protams, ir Antvcrpenes osta. kur 
15 minutes izkrauj 15 000 t banānu. 
Otrā plana ir birstošā krava — graudi, 
pupiņas. To atkal specifiski apstrādā ar 
gazem. kas sit ciet elpu. 

No augstskolām apmeklējam Roter-
damas universitāti Nīderlandē, kur ir lie
lāka ekonomiska bibliotēka. Beļģija 
Lēvenas jeb Luvenas (franču vai.) univer
sitāte, kas dibināta 1425. gada. Ekono
mikas fakultāte mus uzņēma Marks Eis-
kers — bijušais valsts premjerministrs. 
Apmeklējām Holandes ekonomikas un 
lauksaimniecības institūtu, Holandes 
plānu biroju. Bejgijas parlamentu. 

TEMPUS projekta ietilpa katedru un 
katru mācībspēku (katedra strādājam 
15) apgādāt ar modernāko kopējamo 
tehniku, datoriem, grāmatām utt. 

Starp visiem jaukumiem gan bija an 
pa darvas pilienam. TEMPUS program
mas ietvaros Hāgā viesnīca dzīvojām 
piecas kopā. Ne mirkli nebija iespējas 
palikt vienatnē ar savām domam. Strā
dājam gulta. Piešķīra līdzekļus galdlam-
piņu iegādei, tas tad an turējām kaira 
sava gultā, lai redzētu, ko 
lasām vai rakstam. Dažādi 
bija saimnieki, pie kuriem 
Beļģija dzīvojām. Nācās 
ciešāk savilkt jostas. 

Toties to kompensēja 
Jauki cilvēki. 

Brīnumaina izrādījās 
dzīve klosteri, kur mūs ar 
Dairu aptekāja ļoti sirsm 
gas mūķenes. Varējam at
jauties uz vakariņām pār
vilkt svinīgu tērpu. Bija ari 
citas tikšanas. Vislabākos 
vārdus varam teikt par 
musu holandiešu partne
riem. 

Pašreizējais holandiešu lepnums ir 
Zclandc. province, kurā 1958. gada 
drausmīgos pludos 300 000 cilvēku 
palika bez pajumtes. Tagad cīņai pret 

_l Beļģija - l.evena. l'a labi - ia* bez 
galvas, kura pais lej ūdeni - ir studen
ta simbols. Aizmugurē Rātsnama 
.smailes, bet priekšplāna no kreisas 
I3aiba Šavrtņa tin Daina Baranora 

dabas stihijām uzcelt] iespaidīgi dambji. 
Zicmejholanrie sastapa Tiics ar t r ad i 

cionālajiem sieru vedējiem. Ai. bezga 
līgas sieru šķirnes! 

Toties ka pasaka varējam justies Kei-
kenhofa dārza! Vecas karalienes Julia-
nas un karalienes Beatrises paviljonos 
tu pazaudē materiālo pasauli un iegrim
sti hiacinšu. I režiju jura. Ta ir krasa, 
smarža... Tu mirkli vari kjut par taureni 
un iet pa ūdens virsu (tam palīdz koka 
ripas), lai aplūkotu udenshlijas... 

Klausoties Baibu, apskaužu viņas 
studentus, jo daudzpusīgais pasaules 
redzējums noteikti darīs lekcijas ne 
likai informācijas parh.-igalas. bcl ;m 

Holande -.Eiielinga. Ziedu un iihnuu'tU dārza 

šarmantākas. Domāju, radošas, lai ari 
šis esot modes vārds un beļģiem rado
šas kļuvušas pat puķes. 

Uzklausījusi 11J.E BRINKMANE 
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"Eirofakultate ir neatkarīga, starptautiska institūcija, ko dibina Baltijas Valstu 
Padome, lai veicinātu izglītības pārprofilēšanu Latvijā, Lietuvā un Igaunijā." 

EIROFAKULTATE IR ATKLĀTA 

Eiroiākulliilcs. k.is pyc sis lakui iuirs 
direktora Toilo Miljano vārdiem, ir orga
nizācija, kura koordinē augsi akas izglī
tības attīstības un reorganizācijas dar
bību juridisko zinātņu, ekonomikas, lie
tišķas un sabiedriskas vadīšanas joma. 
svinīga atklāšana notika 28. septembri 
LU IJelaja aula. 

Eirofakultate savu darbību gan i t z -

|.uii>Mipn:ia savas zināšanas minētājus 
svešvalodas. Patlaban vel neliek plā
nots, ka Eirofakultate varētu iegul zi
nātniskos grādus, bet apgūtas zinā
šanas liks ieskaitītas studenta akadē
miskajā mācību programma pamat-
augsl skolā. 

Bet jau šogad noliks dažādi kursi, 
novembri Rīga sāksies kursi par se
kojošam temam: nodokļu maksāšanas 
sistēma un banku sislema. 1994. gada 
janvāri llijļa sāksies kurss mikro- un 
makroekonomika. kas ilgs gadu. 

Eirofakultales finansējums pamatos 
balstās uz Eiropas kopienas līdzekļiem 
TEMPUS programmas ietvaros. Savu at
balstu ir sniegušas ari Vācijas. Dānijas. 
Somijas. Zviedrijas un Norvēģijas valdī
bas. Pašlaik Eirofakultales centrs atro
das Rīgā. LU. bet tā darbosies an Tartu 
•iii Viļņas ņiiiversilāle, I.id/ ar l<> prasī

bām un upuļanbū sistēmai visus trtjas 
Baltijas valstu universitātes ir jabut no
teiktam un saskaņotam. Nākotne ir pa
redzēts Eirofakultali alvert ari Gdaņ-
ska. Sanktpeterburga. Vroelava un 
Kajiņingrada. 

Savu darbību Riga uzsāk ari Stokhol
mas Ekonomikas skola, kas gān skaitī
sies Eirofakultales ietvaros, bet finan
sējumu saņems nevis no Eiropas- kopie
nas, bet tieši no Zviedrijas valdības. 
Mācības ir paredzētas an^lu valoda. 
Tuvākajā laika uzņems likai studentus, 
kas jau ieguvuši bakalaura grādu. Var 
minēt ari faktu, ka Stokholmas Ekono
mikas skola var patstāvīgi izdot diplo
mus un piešķirt grādus. 

Latvija līdz ar Eirofakultales nodibi
nāšanu neapšaubāmi ir ieguvusi jaunu 
Eiropas līmeņa mācību iestādi. 

M.\(.!X \ R!i:KSTI\A 

f 
• Dānijas bijušai.', ārlietu ini 

nistrs. viens no Eirolakultātes di 
binātājieni Ufl'e Elenians-Jcnsens 

saks likai ar 1994. gada 1. septembri, 
kad studentiem no visām trim Baltijas 
valstīm bus iespējams studēt tiesību zi 
•īatnes. biznesa un ekonomikas vadību 
Galvena prasiba. kas tiek izvirzīta stu 
dentiem. ir vācu vai angļu valodas zina 
sanas. jo mācības Eirofakultale notiks 
cienīgi šajās valodas, la ka tiem. kas 
šaja fakultāte domā mācīties, jau tagad 

• 1'ri'ses l\<>n!ci\-n<e nu kreisas L 

Uunbsdorl's un rektors J. Zaķis 
Elcmaii* Jvu&eiiti. Ms ¡I. itin 

A N D R A D Z E N A foto 
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JURIDISKA FAKULTĀTE SAŅEM DĀVANU 
16. s e p t e m b r ī LU Maza jā au lā 

J u r i d i s k ā s fakul tā tes pasniedzē j i 
un s tudent i saņēma dāvanu — 9 0 
ļoti vē r t ī gas māc ību g rāmatas un 
vārdnīcas dažādās tiesību nozarēs. 
Grāmatas ir angļu valodā un atves
tas s a k a r ā ar L o n d o n a s T i e s ī b u 
Asociācijas organizēto vizīti "BALTIC 
B O O K B U S P R O J E C T 1993" . kas 
līdzīgā kārtā notika ari Igaunijā un 
Lietuvā. Grāmatu oficiālajā pasnieg
šanas ce remon i jā no v i esu puses 
piedal ī jās grupa Lielbritāni jas pa
sniedzē ju ar sav iem vadītā j iem — 
draudzīgā apciemojuma organizētā
j u F i o n u M a k e n z i ( F I O N A M A C -
K E N Z I E ) un prof . Andt ju A n g c r u 
(ANDY UNGER) . Labu veiksmi dā

vinātās literatūras izmantošanā un 
studijās Jur id iskās fakultātes stu
den t i em u n pasn i ed z ē j i em la ipn i 
vē lē ja ari L ie lbr i tāni jas vēs tn i eks 
Latv i jā R i č a r d s Ra l fa ( R I C H A R D 
RALPH) kungs. 

Par Jur id iskās fakultātes biblio
tēkai dāv inā ta jām g r ā m a t ā m sir
snīgi pateicās Juridiskās fakultātes 
dekāns, akadēmiķis, prof. Dr. hab. 
iur. Jānis Vēbers, atzīmējot Anglijas 
t ies ību ins t i tū tus , kas s laven i ar 
precīz i i zs t rādātu t ies isko regulē
jumu. 

Latvijas sabiedrību par not ikušo 
šīs d i enas vakarā in formēja te le
vīzija NTV—5. 

Pēc grāmatu nodošanas no Angli

j a s a tb raukuš i e pasniedzē j i diva 
dienas noturēja seminārus vairākā 
Juridiskās fakultātes studentu gri. 
pās pēc iepr iekš atsūt ī tas kazus 
r i s i n ā š a n a s t e m a t i k a s ang ]u u 
vācu valodā. 

Vēr t ī gākās dāvanas, ko saņem 
J u r i d i s k ā s f a k u l t ā t e s k o l e k t ī v j 
pal īdzēs salīdzinošajās t iesībstud 
j ās iegūt zināšanas, kas ]oti nepi( 
c i ešamas , gatavojot ies integrāci j j 
E iropas kop ienā, kā ari demokr i 
t isku t iesisko institūci ju izpratn< 
un ve idošanai , lai ātrāk pārvarēt 
postu, kurā Latvija šodien atroda 
pēc ilgiem paverdzināšanas gadiem 

VALTERS ŠULCS. Juridiski 
fakultātes dekāna vietnieh 

JU BIBLIOTĒKA KĻŪST BAGĀTĀKA 

-Sveiki Lurpiuas, -teica Universitātes 
rektors J . Zaķis 30. septembra pēc
pusdienā Univers i tātes bibl iotēkas 
las ī tavā, kur bi jām pulcē juš ies uz 
Francijas dāvinātu grāmatu izstādi. 
Pirms pāris dienām iegājām Univer
sitātes 75. gadā un tagad — svētki 
grāmatai. 

Svētku noskaņo jums v isapkārt . 
Paveramies pa bibliotēkas logiem — 
rudens saule ar vēsu plaukstu glāsta 
vēsās krāsās rotāto koku galotnes un 
viss atmirdz vienā zeltā. Vēl krāšņak 

,u!ta priecē košās franču 
ura mātas, kas bibliotēkas 
lasītavā izliktas apskatei. 

To mums ir 1800 nosau
kumu dažādās z inātņu 
:iozarēs. 

Uz izstādes atklāšanu ie
l īdušās ekselences: Franci-
\is vēstniece Latvijā Žanna 
i )ebenē kundze. Latvijas 

(vēstniece Franci ja Aina 
Abolas kundze. Francijas 
vēstn iec ības kul tūras 
,.iiašejs B. Mērca kungs. 

Ieradusies ari Universitātes vadība, 
ka ari to mācību iestāžu vadītāji, kas 
saņēmuši savu daļu no 7 tonnu lielā 
Franciajs sūtījuma: Kultūras akadēmi
jas prorektors I. Šiliņš. Franču liceja 
direktore B. Vīksna. Starptautisko at
tiecību institūta direktors J . Bojārs. 
Klāt ir ari svešvalodu fakultātes docētāji 
franču valodas speciālisti: A. Bankavs. 
A. Skrabāne. O. Ozoliņa, kā ari bibliotē
kas darbinieki un studenti. 

Par Francijas draudzības jutām pret 
Latviju runā rektors kā ari abas vēst

nieces . T iek sacī ts daudz labu n 
skaistu vārdu par grāmatu, tas vērtib 
un nozīmi cilvēka dzivē un tautas gai 
kultūrā. Grāmata atbrivo cilvēku r 
verdzības, dara to brīvu un neatkarīgu 

Dāvanas, šampanietis un oflcia! 
dala beigusies. 

Bibliotēkas direktors A. Lacis p; 
stāsta, ka visas šīs grāmaats ievadīti 
elektroniskajā kataloga — tātad ja 
p iee jamas lasī tā j iem. Par to tūd; 
pārliecinās Žanna Dcbene un Juris B> 
jārs. Pārējie klātesošie aplūko gram; 
tas. Krāšņi albumi un vienkārši kab; 
tas formāta izdevumi. Daiļliteratūra 
no franču l i teratūras sakumie: 
viduslaikos līdz mūsdienu avangardarr 

Kas paliek pāri. kad svinigais brīd 
izskanējis... Atziņa — grāmata ir 1« 
lāpa. kas apgaismo cilvees ceļu. Šo lāp 
nes b ib l io tēkas . Nes cauri gad 
simtiem. Un šodien pasaule, ievērojam 
cilvēku piemiņu godinot, cel bibliotēka 
kas kļūst par valsts kultūras centriem 

TUSNELDA KALLASE 

VĀCUAS AKADĒMISKĀS IZGLĪTĪBAS APMAIŅAS DIENESTS (DAAD) SĀK PIEŅEMT 
IESNIEGUMUS 1994./1995. MĀCĪBU GADAM 

Vāci jas akadēmiskas iz ības 
dienests (DAAD) ir augstskoli. kopīgi 
vclUota organizācija Vācijas Feelcra-
tivajā Republ ikā. Tās uzdevums ir 
veicināt augstskolu sakarus ar ārval
stīm, īpašu uzsvaru liekot uz studentu 
un z inātn ieku apmaiņu. Arī 
1994./1995. mācību gada DAAD piedā
vā daudzpusīgu atbalsta programmu, 
kurā ir pārstāvētas visas specialitātes, 
ieskaitot mākslu un mūziku. DAAD 

atbalsta studentus ( izņemot pirmo 
kursu studentus), zinātnisko grādu 
īpašniekus, augstskolu pasniedzējus un 
zinātniekus. 

Tiek piedāvātas šādas specialitātes: 
—augstskolu vasaras kursi germā-

nistikn • kā ari citu humanitāro speci
alitāšu 3. kursa studentiem vai augst
skolu asistentiem (minimālais vecums 
19 gadi. maksimālais — 32 gadi): 

—semestra stipendijas germānistikas 

studentiem, kas beiguši 2. kursu: z 
nātniskā darba īstermiņa stipendijas 
— 6 mēneši) zinātniskā grāda īpašnk 
kiem germanistikā: 

—gada stipendijas augstskolu abso 
ventiem visās specialitātēs (maksime 
lais vecums 32 gadi). Nosacījums: h 
pretendents būtu saņēmis kada Vācija 
augstskolas pasniedzēja piekrišan 
vadīt viņa zinātnisko darbu: 

n'rpinājums 13. lappusē) 
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EGONS ZABLOVSKIS 
(Turpinājums. 

Sākums "UA" Nr. 1. un 2.) 
Cik daudz vēl pa l ika ko skat ī t ! 

>teigā joņo jām pa pilsētu. Paguvām 
ū t Panteonā — senās Romas diže-
lākās a rh i t ek tūras paraugce l tnē . 
•asaulē nav nekā Panteonam līdzī-

Ce l ts 2. gs . S ā k u m ā te bi jusi 
ievu god ināšanas svētnīca, vēlāk 
r ist īgo baznīca, bet pašreiz — naci-
nā l a i s m u z e j s . T e apg labā t i Ra-
aels. Viktors Emanuēls u.e. lekšē-
ās nišās ir Zeva, Marsa un Romula. 
neja. Jūlija Cēzara u.c. statujas. 

Dodamies uz Kapitoliju, kur kād-
e i z b e i d z ā s u z v a r a s gā j i en i pēc 
eiksmīgām kaujām. Pa impozanta-
am kāpnēm, kas ve idotas pēc Mi-
;elandželo projekta un kuras sauc 

%ar Kordonata k ā p n ē m , n o n ā k a m 
Capitolija laukumā. Šīs kāpnes ceļ
as 1536. gadā, kad Romā triumfāli 
i t g r i e zās Kār l i s V . Ar ī Kap i to l i ja 
aukumu projektēj is Mikelandželo . 
Capitol i ja v i s a u g s t ā k a j ā v i e t ā i r 

c i>anta Mari ja de Arače l l i bazn īca , 
ncura bijusi Romas tautas nacionā
la is lepnums, viduslaiku Senāta re
z idence , no kuras tika pasludināti 
s i k u m i . Bazn īcā ir daudz māks las 
I/ērtību un relikviju. Uz baznīcu ved 
L348. gadā būvētas kāpnes. 

No Kapitol i ja dodamies uz Koli-
„;eju — senās Romas l ie lāko amfi
teātri, kas bijusi romiešu iemīļotākā 
zrāžu vieta. T e tika radīts iesākums 
gladiatoru spē l ēm, kurās speciā l i 
ipmācīti vergi cīnījās, lai nogalinātu 
dens otru. Izrādes šausmas vēl pa-
ielināja plēsīgo zvēru piedalīšanās. 
Dions Kasijs apgalvo, ka kādās spē-
ēs tika nonāvēti 9000 zvēri. Var ti-
ai brīnīties par šīs celtnes grandio

zumu un vēl tagad, neskatot ies uz 
o, ka celtne ir izpostīta, tā ir mīl 
:enis. 

Kā kale idoskopā m u m s pa-
līdēja garām lieliskās Trevi 

s t r ū k l a k a s , g r a n d i o z ā 
n/iktora Emanuēla pils 
/apbrīnojamās Forum 

Romānum — senās 
s a * o t f i t « » (Jr-ttpizu 

k r ā s a i n ā s p u ķ u ro 
k a ā t ā s S p ā ņ u kāpnes , vēl daudzas 
- . jaznīcas statujas , obel iski , fontā
n i e m greznoti laukumi, arkas.. . Tā-

s a l a ir Roma, ko ne aptvert , ne ap-
kkatīt, tik palikt ar vaļēju muti.. . 

iaj Galīgi noguruši, izkarsušies silta-
ā Romas saulē, morāli pārpildīti ar 

informācijas gūzmu, atkal sēžamies 
autobusā un gar Tirēnu jūras kras
tu nakt ī braucam uz Dženovu. Pa 
ceļam pusnaktī apskatījām slīpo Pi-
zas torni, kuram drusku tā pabail 
t u v o t i e s — v a r b ū t n u p a t , n u p a t 
kritīs. 

Dženovā nokļuvām no rīta. Te ir 
lielisks krasts ar smilšainu pludma
li un pīnijām. Tā ir miljonu pilsēta 
un grūti pateikt, kur tā sākas un 
kur beidzas.. No Dženovas devāmies 
pāri Alpu atzarojumam un caur Mi
lānu, atkal nakšņojām pie Gardas 
ezera. T e ari beidzās jaukais laiks, 
kas m ū s vēl īg i pavadī ja l īdz š im. 
Sāka līt un, kad otrajā dienā brau
cām pāri Alpiem pa Brennera kalnu 
pāreju 1374 m augstumā, tur sniga 
un putināja kā sveču putenī Latvijā. 

Austriešu muitnieki mūs aizturē
j a kādas pāris stundas. Pie tam ne 
tāpēc, lai mūs izkratītu vai pārbau
dītu, bet, lai uzzinātu, kā iet Latvi
j ā , kādas m u m s prob lēmas un ko 
m ē s ga idām nāko tnē . T ā t ik bi ja 
ekspresintervija! 

A i z p ā r e j a s a t k a l n ā c ā s 
b r a u k t pa t e i ksman i stāvu^ 
k a l n u c e ļ u , k u r t ā lu l e 
j ā varē ja man ī t kl int īm^ 
piel ipušas kalnu būdi
ņas. Pārsteidz mi l zu , 
t i l t s — e s t a k ā d e 
pāri visai i e l e j a i . ^ ^ ^ j 
T a s i r k ā d u s 

simts me t rus 
augs t s un va i 

rāk par ki lometru 
garš. Tiltu bieži dē

v ē p a r " E i r o p a s t i l 
t u " — tā tad v a r e n ā k o 

tiltu kontinentā, 
ī s i p i r m s i e b r a u k š a n a s 

Insbrukā vēro jam o l impiskās 
v i e t a s 1147 m a u g s t ā P a č e r -

kopfer kalna nogāzēs un Iglas cie
mā. Redzams tramplīns, sl idotava, 
kalna nogāzēs izcirstās nobrauciena 
trases. T e 1964. un 1976. gadā no
tika ziemas olimpiskās spēles. Pilsē
tu tāpēc sāka saukt par " Z i emas 
GafvaspifsOtu". Patiešām, apkārtnē 
ir slēpošanai ļoti piemēroti mež iem 
klāti kalni. 

V e cp i l s ē t ā ir j a u k s "Ze l t a l au 
k u m s " , kas n o s a u k u m u guv i s n o 
tuvējā nama ar īpatnēji zeltītu jum
tu. Tomēr daudz pilsētā neredzam, 
j o ātri tumst un krīt slapjš sniegs. 
Tāpēc sameklējam kempingu "Kitz-

būhe l " , kas a t rodas par is desmi t 
kilometru no pilsētas augstu kalnos 
(763 m ) . 

Kas par br īnumiem mums atklā
jās no rīta! Visa Austrija tīta baltos 
sniegos! Balti kalni, balti koki, balti 
ceļi. Braucām tālāk uz Zalcburgu, 
be t j ā t i e k pār i 1274 m augsta ja i 
T h u m a s ka lnu pārejai . Pa br ī žam 
uzspīd saule un sniegotā apkārtne 
pārvē ršas j a u k u a inu v i rknē . Cik 
košas ir egļu cepurītes! Cik krāšņas 
izskatās mazās c iemu baznīciņas! 

Tā priecādamies nepamanām, ka 
esam iebraukuši Zalcburgā — Mo
carta pilsētā. Kopš 1. gs . senajā ķel
tu apmetnē romieši uzbūvēja savu 

cietoksni , Zalcbur
gā ir veidojusies 
kā ku l tū ras un 

m ā k s l a s c e n t r s , 
iduslaikos te muzi

cēja minnez inger i , n o 
X V gadsimta slaveni bija 

ērģelnieki u n ērgeļbūvētāji. 
bet v i s l i e lāko spožumu pi l

sētai devuši Leopolds Mocarts. 
Vol fgangs Amade js Mocarts, pēc 

viņa komponist i Hugo Volfs, Hugo 
fon Ho fvanštā ls , R ihards S t rauss 
un slaveno Zalcburgas festivālu di
r i ģent i : T o s k a n i n i , V e i n g a r t n c r s . 
Kleibers, Valters, Karajans u.c. 

Za lcburgas apskate i ve l tām die
nu. V isp i rms uzkāpjam Kapucīnie-
šu kalnā, no kura labi pārskatāma 
pilsēta. Tā piekājē redzam mājiņu, 
kurā 1818. gadā dz imis dzejnieks 
J o z e f s M o r s — d z i e s m a s " K l u s a 
nak ts , svēta n a k t s " autors . Lejas 
pilsētā apskatām Mirabellas pili, ko 
projektējis Volfs Dietrihs. Sevišķi ie
spaidīgs ir Mirabellas dārzs ar dau
dzām jaukām strūklakām un puķu 
rindām. 

Cauri pilsētai plūst Salcahas upe 
un pa Dzirnavnieku tiltiņu nokļūs
tam Zalcburgas tirdzniecības un lai
cīgās dzīves pusē. T e ir senas, šau
ras i e l i ņ a s un d a u d z a s s k a i s t a s 
ēkas. Vese lu kvartālu a izņem uni
versitāte. Plaši, daudzām statujām 
rotāts ir Doms, Rezidences un Mo
carta laukums. Doms celts 1614.— 
28. g., tā pr iekšā Sv. Marijas sta
tuja, kas ve idota 1766. gadā. A p 
ska tām māj iņu , k u r ā 1756. gadā 
dzimis V . A. Mocarts . Pāri pilsētai 
s l e j a s C i e t o k š ņ a k a l n s . T u r 
1077. gadā celtais cietoksnis ir lie
lākais labi saglabājies Viduseiropas 



13 

nocietinājums. Tajā vienīgās Austri
jā esošās brīvdabas ērģeles, sauktas 
par "Zalcburgas Vērsi". Vasarās tās 
izmanto koncertos. 

Laiks pilsētā pagāja ātri un jau 
tumsa, j au jābrauc uz Vīni. 

Vīnē iebraucām agri no rīta. 
Saka. ka Vīnes ielas bruģētas ar 

kultūru, citu pilsētu ielas — ar ak
m e ņ i e m . P a t i e š ā m , n e v i e n ā c i t ā 
Eiropas pilsētā nav tik daudz nacio
nāla un kultūras kopā, kā kādreizē
j ā s Donavas monarhijas metropolē. 
A tce ramies v ien. ka V īnes univer
s i tāte d ib ināta 1365. gadā . V īnes 
kori un orķestri ir populārākie pa
saulē. Par vīniešiem uzskata Jozefu 
Ha idnu, Vol fgangu Mocar tu , Lud
v i gu Bē thovenu , Franc i Šūbcr tu , 
Johanu Strausu, Franci l^ehāru un 
daudzus citus. Gleznotājs Gustavs 
K l i m t s ir j ū g e n d s t i l a d i b inā tā j s . 
"Fantastiskā reālisma" Vīnes skolas 
aizsācēji ir Alberts Paris Güterslohs. 
Rudo l f s H a u s n e r s , E rnes t s Fuhs 
u.c. As toņ i austr ieš i apba lvot i ar 
Nobela prēmiju. To skaitā 1945. g. 
Vol fgangs Pauli par Pauli principu 
k v a n t u f i z ikā. Pasau l ē paz ī s tami 
j aunāko laiku rakstnieki Šnic lcrs. 
H u g o v a n H o f m a n š t ā l s . S t e f a n s 
Cveigs, Roberts Musils u.c. 

Ko lai saka par Vīni? 
V iena diena ir par maz . Atmiņā 

p a l i e k s k a i s t u m s u n g r e z n u m s , 
l ie l iskie laukumi ar p ieminekļ iem, 
s ta tu jām. V īnes centrs ir Stefana 
katedrāle, kas celta starp 1307. un 
1511. gadu. Tās arhitektūru uzska
ta par "visīstāko Vīni". Nav nekādu 
šaubu, ka mūsu ceļā Vīne bija vis
skaistākā pilsēta. Tā bija vistīrākā, 
vissimpātiskākā un visjaukākā! 

Atkal nakts au t omaš īnā . Šķēr
sojām Slovākiju un daļu Čehijas un 
pret ritu esam slavenajā Polijas ka
toļu centrā Čcnstohovā. Apskatām 
baznīcu un klosteri. Taču Austrijas 
un Itālijas baznīcas l ikās greznākas. 
Tot ies apmeklētāju un dievlūdzēju 
te bija jūtami vairāk. Sevišķi daudz 
bija skolu jaunatnes. 

Pa ce ļam iegr iezāmies Varšavā. 
Apska t ī j ām vecp i l sē tu , kura kara 
laika t ikusi pi lnīgi nopos t ī ta , bet 
tagad a tka l a t jaunota tāda, kāda 
b i j u s i a g r ā k . N e t i c a m i v e i k l i ir 
strādājuši poļu restauratori. 

Vēl v iens nakts pārbrauciens un 
esam Rīgā. 

Nevaru at turēt ies nepate ik t , ka 
tādu pasākumu organizēt "klasiski" 

nav iespējams. Tur vajag ci lvēkus, 
kas mīl savu darbu, mī l ceļot un 
prot to darīt. Tāds m u m s bija LU 
Tūristu kluba vadītājs, kas brauca 
līdzi un mūs vadīja pa Viduseiropas 
p a v a s a r ī g a j i e m c e ļ i e m — U l d i s 
Alksnis, tādi bija abi mūsu lieliskie 
šoferi Dzintars un Modris. 

Ko guvām ceļojumā? 
Nelokāmu pārliecību, ka pasaule 

m u m s v i s i e m ir v i e n a , k a tā i r 
skaista, ka cilvēki ir labi un ari to. 
k a m ā j ā s s ē d o t , ir g rū t i p i e š īs 
atziņas tikt. 

STUDIJU PROJEKTI 

Universitātes Avīze 

TEMPUS PROJEKTS 
(Sākums 5. lappusē) 

Piete ikumu iesūt īšanas termiņi 
— 1993. gada 11. oktobris. 

PAPILDUS INFORMĀCIJA 
P ā r r u n a s a r k o n k u r s a n t i e n 

notiks oktobra vidu. 
P a g ā j u š ā m ā c ī b u g a d ā m o b i 

litātes programmas ietvaros pieda 
lijās LU. RTU. LPA. RMA un LLl 
m ā c ī b u spēk i un s t u d e n t i , k o p 
skaitā 41 cilvēks. 

l^Mjas Universitātes Vides z. 
nātnes un pān'aldes studiju centr 

direktors RAIMONDS ERNŠTEIM 

DAAD SĀK PIEŅEMT IESNIEGUMUS 
i 

(Turpinājums no 11. lappuses) 
—zinātniskais komandējums (1 —3 mēneši) I-atvijas zinātnieikem ar zinatnisk 

grādu, kuriem ir ieplānots skaidri formulēts darba un pētniecības mērķis un ku 
to ir apspr ieduši ar vācu partner inst i tutu. Par v ienošanos ir j auzrad 
korespondences kopijas ar vācu partneri (maksimālais vecums —47 gadi): 

—ārvalstu studentu grupu braucieni uz Vāciju studiju nolūkos: svarīgļ 
priekšnoteikums: visiem studentiem jāuzrada labas vai ļoti labas vācu valoda 
zināšanas. 

Pieteikumu pieņemšanas pēdējā diena: 1993. gada 12. novembris. 
Pretendentu iepriekšējo atlasi veiks divpusēja komisija, kas izveidota sadarbib 

ar Latvijas Zinātnes Padomi un Vācijas Federatīvās Republikas vēstniecību. Visiei 
pretendentiem ir jānokārto valodas eksāmens un saruna ar atlases komisij 
jāizklāsta un jāpamato savs studiju mērķis. Pec iepriekšējas atlases Latvija DAA 
galīgi izlems par stipendiju piešķiršanu. 

Tuvāku informāciju jus varat saņemt Latvijas Republikas Zinātnes Padomi 
Informācijas Centra Kaļķu ielā 1 (322. telpa. tel. 227954) vai ari Vācija 
Federatīvas Republikas vēstniecība Basteja bulvāri 14 (tel. 227270). 

ŠVEICES STIPENDIJU KOMISIJA ĀRZEMJU 
STUDENTIEM PIEDĀVĀ DIVUS STUDIJU PROJEKTUS 

AUSTRUMEIROPAS ZEMĒM 1994. /1995. M. G.: 

I projekts: 
prioritātes sekojošas specialitātēs: 
— jurisprudence. — ekonomika. —menedžments. —pārvaldes zinātnes. -

politoloģija. — apkārtējas vides tehnoloģija: 
Tiek piedāvātas divas programmas: 
—"Vispārēja augstskolu stipendiju programma" (9 mēneši), kas paredzēt 

augstskolu absolventiem vai 4. kursa studentiem (vecums: līdz 35 gadiem). 
—"Programma jauniem Austrumeiropas profesoriem" (3 —12 mēneši), k; 

paredzēta augstskolu pasniedzējiem, kuri vismaz divus gadus ir strādāju 
augstskola (vecums: līdz 30 —45 gadiem). 

II projekts: 
visām specialitātēm. 
—sspeeiā)ā programma 9 mēnešu studijām jebkura zinātnes nozarē, kl 

paredzēta augstskolu absolventiem vai 4. kursa studentiem (vecums: līdz 35 g.). 
Priekšnoteikumi abiem projektiem: 
— pretendentiem jabut ar augstu profesionālo sagatavotību sava specialitāte 
— pretendentiem jabut labam vai ļoti labam vācu vai franču valodas zinašanarr 
— pretendentiem jabut saņēmušiem kada Šveices augstskolas profesor 

piekrišanu vadīt viņa zinātnisko darbu. 
Tuvāku informāciju varat saņemt Latvijas Zinātnes Padomes Informācija 

centrā Kaļķu ielā 1. 322. telpā. tel. 227 954. 
Pieteikumu pieņemšanas beigu termiņš 1993. g. 19. novembris. 
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SPORTS 14 

Vispasaules studentu universiādē 
.lufolo 9 3 ' piedalijās ari sportojošie 
l .tudenti no Latvijas. Par tajā gūtajiem 
iespaidiem "UA" piekrita pastāstīt vo-
'ejbola komandas dalībniece Madara 
•Juridiskā fakultāte). 
< Vispasaules studentu universiāde — 
icāda mēroga pasākums tas ir? Vai. 
ftrodoU.es tur. jums radās kāda nojaus-
,na, kā ir ar studentu sportu citās 
laistīs? 

—Spēlēs piedalijās pārstāvji un ko
mandas no apmēram 70 valstim. Sāku-
'nā bija Jueeklis organizēšanā, jo cilvēki 
)luda un plūda un viņus visus vaja

dzēja kaut kur izmitināt. Tomēr jāsaka, 
tta kopumā organizatoriskā puse bija 
labi sagatavota. 
; ( Mes dzivojām viesnicā, studentu 

^.sporta pilsētiņā. Šādās pilsētiņās viss ir 
kolosāli labi iekārtots sportošanai un 
'ās ir domātas tikai studentiem. Vispār 

studentu sportu Amerikā atbalsta. Ja 
studentam ir panākumi sportā, viņam 
a i e k dotas dažādas priekšrocības, pie-
^nēram. mazāka mācību maksa, atvieg

l o j u m i lekciju apmeklēšanā utt. Sports 
"criņiem ir prestiža lieta un obligātā no-
! ' a larbība augstskolās. To uzskata par lie-
ļ.j,u godu. ja universitātes komanda ie
g ū s t kādu uzvaru. 

,.jļ —Kas vēl bez volejbolistiem pār-
'. ̂ tavēja Latviju šajās spēlēs? Kādi bija 

U-ezultāti? 
—Vēl bez mums bija basketbolistu 

•komanda, vieglatlēti un tenisisti. Viena 
.Vieglatlēte no LU Finansu un tlrdznleci-
zuas fakultātes, kā arī vieglatlēts no 
fļiporta akadēmijas ieguva sesto vietu. 

PALAUZI GALVU! 

BUFOLO 9 3 
Basketbolisti bija septiņpadsmitie, bet 
mēs — divpadsmitās. 

—Tātad Latvijas delegācijā bija da
žādu mūsu augstskolu pārstā\ji? 

—Jā. Visas komandas bija jauktas. 
Tikai volejbolistes bija no LU. 

—Pastāsti, lūdzu, sikāk. kāds bija 
cejš līdz jūsu 12. \ietai? 

—Pavisam mēs spēlējām sešas spēles. 
t .L. ar ASV. Šveic i . Kanādu. Peru. 
Turciju. Honkongu. ASV, Šveice un Ja
pāna iekļuva pirmajā trijniekā, bet 
mums jau pirmās spēles bija ar Ame
rikas un Šveices komandām. Pārejās 
komandas, ar kurām mēs spēlējam, bija 
apakšgrupā un cinijās par 9.—14. vietu. 

Musu komandā bija tikai septiņi 
cilvēki. Pat trenera nebija. Uz citu fona 
tas izskatījās mazliet komiski. Pārejām 
komandām pilns rezervistu soliņš, tre
neri un dažādu palīgu pulki. 

Tomēr Turcijas klubs interesējās par 
komandas kapteini, bet par citu mūsu 
komandas dalībnieci — ASV un Peru. 

—Ja neskaita pašas sacensibas. kāds 
bija ši pasākuma spilgtākais moments? 

—Spēļu atklāšanas parāde. Tā bija 
vienreizēja sajuta. Liels stadions, kurš 
pilns ar skatītājiem. Visām delegācijām 
bija jāiet apkārt stadionam goda aplis. 
Skatītāji vicināja karodziņus. Kolosāla 
sajūta, kad icraudzijām ari mūsējos. Vel 
interesanti, ka katras delegācijas priek
ša gāja indiānis nacionālajā tērpa. Tas 
labi izskatījās. 

Atklāšanas parādē bija ari izpletņu 
lēcēji (kaut ari divi aizlēca garām) un 
amerikāņu krāsainas p i rotehnikas 
brīnumi! 

—Vai tika rikoti ari citi atpūtas pasā
kumi ārpus sacensibu laika? 

—Organizatori bija tā aizņemti tieši 
ar pašu spēļu rīkošanu, ka neko citu 
neorganizēja. 

Vienu vakaru gan bija kaut kas li-
dzīgs "party" tipa sarīkojumam, bet stu-
dentisko garu just nevarēja. Mēs gan 
drusku iekustinājām citus, bet principā 
visi bija noskaņojušies tikai uz spor
tošanu. 

—Tādā gadījumā no apkārtnes jus 
an neko daudz neredzējāt? 

—Tā gluži nav. ka mes neko neredzē
jām. Bufolo atrodas uz Kanādas robe
žas, un netālu ir Niagaras ūdenskri
tums, ko vietējie latvieši mums ari parā
dīja. Vēl viņi noorganizēja dienu Ūdens 
atpūtas parka, kur ir dažādas atrak
cijas, kas saistītas ar ūdeni. 

Ari Ņujorkā vietējie latvieši parādīja 
slaveno Brīvības statuju, kā ari citas 
ievērojamākās Ņujorkas vietas. 

Beigās mums tika sarīkota krāšņa 
latviska atvadu balle, kura skanēja tikai 
latviešu mūzika. 

—Šis jums bija pirmais tāda veida 
brauciens, bet vai nākotnē gaidāms vel 
kāds? 

—Naudas trūkums ir viens no iemes
liem, kāpēc agrāk šadi brauci; ni nenoti
ka. Universitātei naudas nav. Mēs paši 
sameklējām sponsorus, pie tam tas iz
devās tikai nedēju pirms izbraukšanas. 
Universitau tikai sedza izdevumus par 
formām. Turpmāk, ja kaut kur gribam 
braukt —jāmeklē sponsori. 

ZANE UULE 

Atbi ldes uz k rus tvā rdu mīklas j a u t ā j u m ie m , k u r u "UA" Nr. 2. bija 
sastādījusi AIJA ŠULTE 

Horizontāli: 1. Dzimtene. 4. Virs. 6. Sēklotue. 9. Loks. 10. Vabole. 11. Nāra. 
12. Sokrāts. 15. Vašingtona. 19. Lakt. 20. Baumane. 21. Jura. 22. Oma. 23. 
Sasist. 24. SOS. 

Vretikāli: 1. Demokrātija. 2. Elēģija. 3. Egle. 4. Vētra. 5. Tabaka. 7. Eva. 8. 
Olē! 13. Olaine. 14. Tīģeris . 16. švauksts. 17. Nams. 18. Tango. 

KRUSTVĀRDU MĪKLA 
HORIZONTĀLI: 
1. Čehu komponists (1870 —1949) . 4. Latvja sastopams 

derīgais izraktenis. 9. Slavena Dž. Verdi opera. \o h. mi cilvēki. 
11. Izmirušu baltu valoda. 12. Drēbnieks. 13. Attīstībās pakāpe. 
15. Radinieks. 16. Ģimenes locekle. 19. Izmiris OiiCžu dzimtas 
dzīvnieks. 23. Viens no Dziesmu svētku virsdiriģentiem. 24. 
Virsotne Kaukāzā. 26. Ne iedomāt ies . 27 . Sporta pasaulē 
pazīstams kauss. 29. Pārtika un parfimērijā izmantojama viela. 
30. Rets dārzenis. 31. Norobežojumi. 32. Dzēriens. 

VERTIKĀLI: 1. Mitoloģiskas ūdensbutnes. 2. Vilciena sastāva 
daļa. 3. Štats un upe ASV. 4. Nodaļa daudzas iestādes. 5. Ārsts. 6. 
Titeņaugs. 7. Diplomātisks rangs. 8. Kaimiņvalsts galvaspilsēta. 
14. Mājdzīvnieki. 15. Bezdelīgai līdzīgs putns. 17. Darīt gludu. 18. 
Darbarīks. 19. Kada mājdzīvnieka mazulis. 20. Rezervāta vieta 
Latvija. 21. Valsts Eiropā. 22. Ziemeļu tauta. 25. Kalējs. 28. 
Saullēkts. 

Sastādījis JĀNIS ZUTERS 

http://ftrodoU.es
file:///ietai
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BRĪDIS KOPĀ AR MAIKLU DŽEKSONU |ļj 
Šobrīd skandalozais Maikls Džeksons. Vieni viņu 

slavina, citi peļ. Kopā ar žurnālistu Adrianu Grantu 
izjutīsim, kāda ir 

mazuli Maksis un Aleksandrs. 
Šī vieta ir bērnu paradīze: spēļu 

h a l l e s , g o l f a l a u k u m i , m ū z i k a s 
automāts ar Bon—Džovi. Run DMC 

DIENA MAIKLA DZEKSONA MĀJĀ 
1987. gada plate " B a d " un pa

saules koncertturneja ienesa miljo
nus, bet "Thriller" ir visu laiku vis
pieprasītākais a lbums, kas piedzī
vojis 37 milj. kopijas. Viņš negaidīti 
var parādīties jebkurā T V program
mā, reklamējot IJK Gear apavus, un 
šķiet radīts tieši tiem. Bet par spīti 
slavai tikai retajiem izdodas šim cil
v ē k a m p i e tuvo t i e s . Ci t i runā . ka 
viņš dzīvojot brīnumu valstībā. Pre
sē viņu sauc par "WACKO JACKO". 
Pastāvīgi izplatās dīvainas tenkas, 
ka Džeksons guļot ar skābekli pildi 
tā kupolā, lai paildzinātu dzīvi: ari 
par to, ka viņa seja mākslīgi balina 
ta: par to. ka viņš piedāvājis naudas 
kalnus, lai nopirktu tā sauktā ziloņ 
cilvēka — 19. gs. dzīvojuša zeļļa ar 
milzīgu galvu, mirstīgās atliekas. 

Bet patiesībā neviens īsti nezina 
kāds ir šis cilvēks... 

Taču Adr i ans Grants ir pirmais 
žurnālists, kurš bijis ielūgts Maikla 
Džeksona rančo, kas paslēpts Kali 
fornijas kalnos. 

A d r i a n s G r a n t s i r a i z r a u t ī g s 
Maikla Džeksona fans. kurš 19 ga 
du vecumā nolēma nodibināt savu 
žurnālu "Off the Wall", veltītu pop
zva igzne i . Pēc div iem gad iem viņš 
aizsūtīja Maiklam Džeksonam vēs
tuli ar lūgumu pieņemt dāvanu no 
izdevēj iem — gleznu. Pārsteidzoši , 
bet Džeksons uza ic inā ja Ad r i anu 
apmeklēt viņu mājās. 

Tās d ienas pirmais not ikums — 
i epa z ī š anās ar MJJ productions. 
daļu no Džeksona kompānijas. Ofisā 
nav nekā ievēr ības c ienīga, j a nu 
vienīgi Miko Brando. Marlona Bran
do dēls. kas tur strādā. Nākamā pie
tura ir Džeksona ierakstu studija. 
Tai apkārt nav greznu limuzīnu un 
fanu b a r u . Studi jā darbo jas daži 
mūziķi un Maikla fotogrāfs. Un tad 
parādās kāds. kas nenormāli līdzīga 
Maik lam. "Viņš izskatījās k.i ttkke 
izkāpis no videoklipa," atceras Adri
a n s , " ļot i k a l s n s " . M a i k l a m pat īk 
glezna. Adriana žurnāls, viņš piekrīt 
nofotografēties īpaši Adriana žurnā
lam (ko viņš parasti nedara) . Dzie
donis ļauj noklausīties dažas dzies
mas no jaunā albuma un dalās pār
domās, vai izdot "Greatest Hits" al

bumu . Tad v iņš atceras savas fil
mas, ko nesen noskatījies un saka. 
ka Silvestrs Stallone daudz runājot. 

Tad viņi skatās filmu par to. kā 
Džeksons p iedalās LA Gear reklā
mas kampaņā, kā tiekas ar prezi
dentu Bušu utt. Un tad Maikla me
nedžeris uzaicina Adrianu paciemo
ties Nekurnekad zemē: "Maikls vē
las , lai tu a t b r a u c uz v iņa mā ju 
noska t ī t i e s f i lmu, uzspē l ē t k ā d u 
spēli vai citas muļķības.. !" 

Sestdienas rīta Adrianu ai/ved pa 
ris simtus km no Losandželosas. kur 
kalnos paslēpies Džeksona rančo. Šo 
vietu sauc par Nekurnekad zemi. un 
iebraucamā ceļa malā ir ātrumu ie
robežojoša zime "Uzmanību! Rotaļā
j a s bērni ! " un stāv bronzas figūri
ņas — Pīters Pcns un viņa draugi, 
kas devuši vārdu šai ielejai. Adrians 
zvē r . ka ne i zpaud ī s n o s l ē p u m u s , 
neko nefotografēs un neierakstīs. 

Skatienam paveras šveiciešu stilā 
būvētu kotedžu komplekss, dārzi un 
strūklakas pilnas ar gulbjiem un fla-
mingo. Krūmos apslēpti skaļruņi iz
plata klasiskās mūzikas skaņas. Šī 
ter i tor i ja a i zņem 3000 akru l ie lu 
platību. 

Maikls pastaigājas privātajā zoo
dārzā. Viņam mugurā gaišsarkans 
krek ls un dž īnu a u d u m a j a k a ar 
Garf ī lda attē lu uz muguras . V iņš 
iepazīst ina ar mūz iķ iem, kuri pie
da lās a lbuma tapšanā . Viņi kopā 
pavada nedēļas nogali, lai labāk ie
pazītos. Bet zoodārzā ir pāris mazas 
žirafes, daži zirgi, lamas, šimpanzes 

un Wham! Visa niekošanās nemak
sā ne centu. 

Blakus galvenajai ēkai ir lieliski 
apartamenti visiem, bet lielajā ēkā 
atrodas bibliotēka, mūzilcas istaba ar 
milzu p ianīno un viesistaba, kurā 
"uzturas Elizabete Tei lore. kad at
brauc c iemos". Visapkārt izvietotas 
itāļu statuetes un gleznas, ko Maikls 
kolekcionē. Arī milzīgs, bronzā liets 
amerikāņu ērglis. Maiklam pieder ari 
pirmais amerikāņu gramofons. 

Bet a i z d u b u l t d u r v ī m s l ē p j a s 
Maikla pr ivā tās te lpas. Džeksonu 
muzejs atrodas krietnā gabalā un 
jāaizņemas Maikla džips, lai tur no
kļūtu. Šajā džipā Maikls a izbrauc 
no N e k u r n e k a d zemes , kad vē las 
atbrīvoties no miesassargu uzrau
dzības. Mašīnā gu] afrikāņu parūka, 
kas droši vien palīdz nomaskētics 
lās īpašniekam. 

Muzejā ir visas iespējamās piemi
ņas l ietas, sākot no skatuves tēr
piem. Maikla slaveno cimdu kolekci
jas, spīdošām jos lām un beidzot ar 
m a š ī n u un r o b o t i e m no f i lmas 
"Moonvvalkcr". 

Tad visi ēd pusdienas, ko piedāvā 
trīs pavā r i . V i ena ga lda ga lā sēž 
Džeksons un visi mūziķi. Pie otra — 
Adrians. Maikls atkal runā par fil 
mām. "Diku Trc is i ju" viņš novērtē 
augs tu . T a d runā par kompjūter -
spēli. ko firma atsūtījusi viņa per
sonīgai izmēģināšanai. 

Pēc pusdienām risi. protams, do
das uz 100 vietu kinozāli. Tur ir arī 
v e i ka l s , k u r nop i rk t šoko lād i un 
popkornu. Bet patiesībā tas viss ir 
par brīvu. Blakus telpās ir iedarbi
nāmas lelles — multfilmu varoņi — 
un pat guļamistabas , j a gadī jumā 
kāds nevar sagaidīt filmas beigas. 

Pēc tam Maikls atvadās un saka: 
"Nu ienāc atkal kādu reizi." it kā tas 
būtu tik vienkārši . Adr ians saņem 
iVefvurnefcaii zemes suvenīru somu 
ar zīmuļiem, piezīmju papīru un vā
ciņus ar dzejoli "Bērnu stunda". Un 
pa to pašu ceļu Adr ians atgr iežas 
parastajā, normālajā pasaulē, kas 
dažkārt šķiet tik garlaicīga. 

No angļu valodas tulkojusi 
ILZE JOZEPA 
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Godājamie kolēģi! 
Informējam Jūs, ka esam saņē

muši projektus Vācijas (DAAD) un 
Š v e i c e s s t i pend i ju s a ņ e m š a n a i 
studijām un zinātnieku program
mām. 

D o k u m e n t u i esn iegšanas ter
miņi — DAAD stipendijām 12. no
v embr i s . Šve i ces st ipendi jām — 
19. novembris. 

Interesentiem informācija I^atvijas Zinātnes Padomes 
Z inātnes s tarp taut i skās koord ināc i jas centrā. Rīgā, 
Kaļķu ielā 1, 322 . telpā, tel. 227 954. P ieņemšanas 
laiki — otrdienās un ceturdienās no 15. 00 —17 . 00, 
trešdienās n o 10. 00 — 1 2 . 00. 

Latvijas Zinātnes Padomes Zinātnes starptautiskās 
koordinācijas centra vadītāja M. Sniķere 

(Sīkāks izklāsts 11. lappusē) 

PAVĒLE 
Par zīmoga lietošanu 

Lai paā t r inā tu d o k u m e n t u apr i t i un nodroš inā tu 
apkalpojošo daļu efektīvāku darbu, 

PAVĒLU: 
Atļaut l īgumdarbu un citu dokumentu noformēšanā, 

ku rus paraks ta LU z inātņu prorek tors , LU ģerboņ
zīmoga vietā lietot LU Zinātņu daļas apaļo zīmogu ar 
Latvijas Universitātes ģerboņa attēlu. 

Pamats: Z D priekšl ikums. 

Rektors prof. J. Zaķis 

e> >̂ io> €s> ©> e> 
I 'm a girl, a 4th year Medieine student at Univcrsitv. 
I l ike to correspond with a girl or boy from Riga (in 

English or German) . Thank you very much! 

My address: 
FERRARI ANNA 
V I A AUREL IO SAFFI.6 
1 — 25122 — B R E S C I A 
ITALY 

SVEICAM VĀRDA 
DIENĀ! 

18. Elita — franču val. elite — 
labākais, izlase, pirmo reizi fiksēts 
19. gs 3. cet.. Vidzemē. 

19. Verners — sens augšvācu vārds 
weri — bniņojums + heri — karaspēks: 
sens vācu v. sargs, modrs karotājs, 
l>irmo reizi fiksēts 1638. gadā, Allažos, 
Vidzemē. 

Muniis sens prūšu tītrds Muntc 
pirmo reizi fiksēts 20. gs 3. cet, Rīgā. 

20. Guntra —> Gunta —> Gundega (latv. vai. gundega), pirmo 
reizi fiksēts 1940. gadā. Daugavpili. 

ļ Marianna —> Marija —> Mirjama (ebreju vai. māra — 
. pretoUes, atraidīt: senebreju val. Mtryam — rūgtums, sašutums. 

pretošanās) + Anna (ebreju vai. chanah — žēlastība, žēlsirdība: 
I ebreju vai. hēn — pievilciba), pirmo reizi fiksēts 1789. gadā. 
• Jēkabpili. 

21. Modris — latv. vai. modrs, pirmo re'zi fiksēts 20. gs 

1. cel.. Riga. 
Maliss —> Mateuss (ebreju vai. matitjāhu. matitjah —Jahves 

dāvana, dievs cilvēks), pirmo reizi fiksēts 1388. gada. Iiiga. 
22. Maris —> Morics (lat. vai. maurus — muuritanis. moris), 

pirmo reizi fiksēts 1736. gada. Dikjos. Vidzemē. 
Maigurs —> Maigonis —> Maiga (latv. vai. maigs), pirmo reizi 

fiksēts 1922. gada. Rīga. 
23. Vanda — etnonims vendi. pirmo reizi fiksēts 19. gs beigas, 

Riga. 
Veneranda — lai. vai. Veneranda — cienījama, godājama, 

pirmo reizi fiksēts 1925. gada. Preiļos. 
24. Agris — latv. vai. agrs, pirmo reizi fiksēts 1930. gada. 

Alūksnē. 
Agrita —> Agra (latv. vai. agrs), pirmo reizi fiksēts 1925. gada. 

Riga. 
25. Rodrigo —> Rodcriks (sens augšvācu vārds hrod. hroud — 

slava + nehi — bagāts, varens), pirmo reizi fiksēts 1883. gada. 
liiga. 

Rauls —> Rudolfs (sens augšvācu vārds hrod. hroud — 
slava + wolf—vilks), pirmo reizi fiksēts 1901. gadā. Rīga. 

26. Gundars — latv. vai. guns + darīt, pirmo reizi fiksēts 
1925. gada. Rīgā. 

Kurts —> Konrāds (sens augšvācu vārds kuoni — drosmīgs, 
gudrs + rat — padoms), pirmo reizi fiksēts 1452. gada. Rīgā. 

Knuts — sens skandināvu vārds knutr — tads, kas celies no 
dižciltīgas dzimtas, pirmo reizi fiksēts 1582. gada. Dundaga. 
Kurzeme. 

27. Ādolfs — sens augšvācu vārds adai — dižciltīgs + wo!f — 
vilks, pirmo reizi fiksēts 1613. gada. Rīga. 

Ilgonis — latv. vai. ilgoties, pirmo reizi fiksēts 1922. gada, 
Rīga. 

28. Sergejs —> Sergijs (lat. vai. sergius. romiešu dzimtas 
vārds. lat. servō — esmu nomoda, sargāju), pirmo reizi fiksēts 
1762. gada, Latgalē. 

Svetlana — krievu vārds cdtnksq — gaišs, pirmo reizi fiksēts 
1925. gada, Rīga. 

Lana —> Jolanta. Ruslāna. Svetlana, pirmo reizi fiksēts 
1973. gadā, Cēsu raj. 

29. Miķelis —> Mihaels (ebreju vārds Mika'el — dievam 
līdzīgs): latv. zirgu aizgādnis un labības audzētājs, pirmo reizi 
fiksēts 1601. gadā. Vidzemē. 

Mikus —> Miķelis —> Mihaels. pirmo reizi fiksēts 1861. gada. 
Riga. 

Mihails—> Mihaels. pirmo reizi fiksēts 1877. gada. Rēzekne. 
30. Elma —> Alma (lat. vai. barotajā). Elmīra. Vilhelma, 

Elizabete + Marija, pirmo reizi fiksēts 1885. gada. Vecpiebalga. 
Vidzeme. 

Oktobn 
1. Zanda —> Sanda —> Aleksandra —> Aleksandrs (grieķu v. 

alexo — atvaira + anēr (gen. andros) —Virs, vīrietis I i. viru vai 
cilvēku aizstāvis, pirmoreiz fiksēts Rīgā. 1946. g. 
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